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Proletari din toate țările, uniti-vă ! PE OGOARELE PATRIEI
La G. A.S. Vitănești Printre primii fruntași 

la recoltare
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Organ al Ministerului Agriculturii și al Comitetului Central al Sindicatului 
Muncitorilor din Agricultură și Silvicultură din R. P. R.

Cu avînt sporit pentru înfăptuirea
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CU NOI IZBÎNZI
Niciclnd n-a fost parcă mai 

multă însuflețire in munca me
canizatorilor de la S-M.T. Ino- 
tești, regiunea Ploești, ca in zi
lele din preajma și din săptăml- 
na Congresului. Fără a-și pre
cupeți eforturile ei au reușit să 
încheie campania de primăvară 
realizlnd planul de producție in 
proporție de 138 la sută.

Brigada comunistului Dlrjan 
Petrache și-a depășit planul in 
campania de primăvară cu 428 
de hantri.

Și brigada comunistului Vinti
lă Gheorghe a realizat 862 de 
hantri peste plan. Colectiviștii 
din comuna Urlați, ca și cei din 
Bătrini, membrii întovărășirilor 
„23 August" și „7 Noiembrie" 
din Urlați ștnt mulțumiți de ca
litatea lucrărilor efectuate de a- 
cești harnici tractoriști. Ei speră 
să obțină in acest an de pe ogoa
rele lor circa 2.000 kg de griu. 
3.000 kg porumb boabe și 40.000 
kg porumb de siloz la hectar, 
cite 1.800 kg floarea-soarelui și 
30.000 kg. sfeclă de zahăr la 
hectar .De fapt acesta este și an
gajamentul mecanizatorilor.

— Sarcinile stabilite de Con
gresul partidului nostru ne încu
rajează să muncim și mai bine, 
să dovedim cit putem superiori
tatea muncii mecanizate, a agri
culturii socialiste, mi-a 
Șit șeful de brigadă 
Gheorghe.

Noi ne dăm seama 
zind producțiile planificate con
tribuim la întărirea economică 
a unităților cooperatiste cu care 
avem contract, dăm mat multe 
cereale și alte produse spre bu
năstarea întregului popor. In 
campania de primăvară fiecare 
din tractoriștii noștri au făcut 
cite 50—100 de hantri peste plan 
și economii importante de carbu
ranți. Organizindu-ne și mai bine 
munca noi vom traduce în fapt 
angajamentele ce ni le-am luat 
in cinstea Congresului: 5.000 de 
hantri peste plan și reducerea 
prețului de cost per hantru cu 
8,2 la sută pentru a obține eco
nomii la prețul de cost 
600.000 lei.

In aceste zile, sub steagul în
trecerii socialiste, brigăzile me
canizatorilor de la S.M.T. Ino- 
tești mobilizate tn campania de 
recoltare întregesc cu noi izbtnzl 
entuziastele lor angajamente.
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Vintilă

C'f reali-

de

Is
I

î

t

I

j

Vom obține producții de cereale 
din ce în ce mai mari

sarcinile pe care documen- 
de-al IlI-Iea Congres al 
le pun în fata celor ce lu- 
agricultură, și îndeosebi în

avansat 
mai cu 
a lucra 
executa

Ca pentru toți oamenii muncii d'n 
patria noastră, zilele in care au avut 
loc lucrările celui de-al Ill-lea Con
gres al partidului au fost zile de 
mare sărbătoare și pentru munrtorii, 
tehnicienii și inginerii din gospodăria 
agricolă de stat Mînăstirea din re
giunea București. Raportul C.C. ai 
P.M.R. prezentat de tovarășul Gheor
ghe Gheorghiu-Dej, precum și dezba
terile care au urmat, au fost urmăr’te 
cu un viu interes de toți lucrătorii 
gospodăriei. In timpul liber, la locu
rile de producție, oamen'i au discutat 
cu aprindere posibilitățile pe care le 
are gospodăria noastră de a realiza 
ți depăși 
tele celui 
partidului 
crează in
fața unităților agricole socialiste.

Referindu-ne la gospodăria noastră 
care se bucură de condiții pedoclima
tice bune și are o experiență destul 
de bogată în cultivarea cerealelor, pu
tem afirma cu certitudine că ea are 
posibilități să îndeplinească și chiar 
să depășească încă din acest an pro
ducțiile medii prevăzute in documen
tele Congresului. Ne dă această certi
tudine nivelul agrotehnic înalt la care 
au fost executate lucrările de pregă
tire a terenului, de însămînțare și de 
întreținere a plantelor, stadiul 
de dezvoltare a culturilor și 
seamă, dorința oamenilor de 
din ce în ce mai bine, de a
lucrări de cit mai bună calitate. Griul 
și secara, bunăoară, cultivate în acest 
an pe 1300 de ha., culturi care in pre
zent se găsesc în faza de coacere, ne 
promit recolte foarte frumoase. De 
altfel, colectivul de muncitori, tehni
cieni și ingineri din gospodărie s-a 
angajat în cinstea celui de-al ill-lea 
Congres al partidului să realizeze la 
cuitura griului o producție medie de 
3.600 kg. la ha., față de 2.500 de kg. 
cît prevede planul. Fără îndoială că 
angajamentul va fi îndeplinit. Cultivat 
într-un agrofond corespunzător, ferti
lizat cu cite 500—600 kg. de Îngrășă
minte chimice fosfatice și azotoase la 
ha., griul, in cea mai mare parte din 
soiuri de mare productivitate, s a dez
voltat bine, dindu-ne garanția unor

producții mari. Pentru a executa re
coltarea în timp optim, am reparat și 
pregătit din vreme cele 25 de combine 
pe care le avem, iar în prezent le-am 
scos în cîmp, gata să începem bătălia 
recoltatului. De asemenea, ca orice 
buni gospodari, pentru transportul și 
depozitarea griului, am reparat ca
mioanele și remorcile și am pregătit 
magaziile.

In ceea ce privește cultura porumbu
lui pentru boabe și aici gospodăria 
noastră dispune de însemnate posibi
lități de sporire a producției. De altfel, 
încă din anul trecut, în condiții de 
climă nu chiar atît de prielnice, am 
reușit să obținem de pe cele 1.648 de 
ha. cultivate cu porumb o producție 
medie de 3.300 kg. boabe la ha., iar 
de pe o suprafață de 200 de ha, pe 
care am irigat-o, cite 5.600 kg. boabe 
la ha. Văzînd efectul pozitiv al iri
gației, în acest an gospodăria a ex
tins suprafața cu porumb irigat ia 580 
de hectare, din cele 1.700 ha. cultivate 
cu această plantă. In prezent cultura 
porumbului este deosebit de frumoasă. 
Pentru buna ei întreținere mecaniza
torii și muncitorii din gospodărie au 
executat pînă acum două prașile me
canice completate manual pe rînd, iar 
în momentul de față este în curs de 
efectuare cea de-a II I a prașiiă. Ținînd 
seama de experiența anilor trecuți, 
care ne-a dovedit necesitatea aplicării 
a cît mai multe prașile, am stabilit 
ca în acest an să dăm cel puțin 4 pra
șile pe toată suprafața cultivată cu 
porumb, iar acolo unde este nevoie 5.

îngrijind cu atenție și de acum 
înainte culturile, sîntem hotărîți să ob
ținem în acest an o recoltă medie de 
porumb de cel puțin 5.050 kg. la ha., 
realizîndu-ne astfel angajamentul luat 
în cinstea Congresului al Ill-lea a! 
partidului.

După cum se poate vedea, posibili
tățile de sporire a producției de ce
reale pe care le are gospodăria noa
stră sînt nebănuit de mari. Pentru a 
obține recolte din ce în ce mai bo
gate vom lua măsuri ca în următorii 
ani să valorificăm și mai bine condi
țiile pe care le avem. Astfel, ne pro
punem să folosim într-o măsură mai 
mare îngrășămintele organice rezultate 
de la sectorul zootehnic, care după

cum se știe sînt foarte eficace și iefti
ne, iar pentru combaterea efectelor 
dăunătoare ale secetei vom extinde 
folosirea metodei irigării pe a'te circa 
900 de hectare (în acest an gospodă
ria are amenajate pentru irigare prin 
aspersiune 1620 de hectare). De ase
menea, an de an vom executa arături 
tot mai adînci. la 32—-35 cm., și vom 
extinde în cultură cele mai productive 
soiuri de griu și hibrizi de porumb, 
care să corespundă cel mai bine con
dițiilor pedo-climatice pe care le are 
gospodăria noastră. In felul acesta, 
noi, lucrătorii din gospodăria de stat 
Mînăstirea vom da statului cereale 
mai multe și la un preț de cost din 
ce în ce mai scăzut, contribuind astfel 
la îndeplinirea sarcinilor trasate 
Congresul al UlI-lea al partidului.
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NICOLAE SANDULESCU 
inginer șef al gospodăriei de stat 

„Alexandru Sabia", comuna 
Mînăstirea, regiunea București

La gospodăria agricolă de stat Vitănești, regiunea București, s-a în
ceput în aceste zile recoltatul orzului. Brigada I-a de cîmp condusă de 
tovarășul Dumitru Macedonschi lucrează din plin. Pînă în prezent brl. 
gada a recoltat 45 din cele 150 ha cultivate cu orz. Producția medie de 
orz la hectar obținută de G.A.S. Vitănești este de circa 2.300 kg.

Foto: MIRCEA LASTN1C ,

La recollalul orzului
Cu sprijinul mecani

zatorilor de la S.M.T., 
colectiviștii din comu
nele Vlnga, Gelu, Va- 
riaș și altele din re
giunea Timișoara au 
recoltat pînă acum or
zul de ,pe o suprafață 
de peste 1000 de ha. 
In același timp el au 
intensificat ritmul de 
recoltare a răpi țel care 
pînă acum a fost strîn- 
să de pe circa 1.600 
de ha.

Pînă în prezent în
regiunea Craiova a
fost .recoltată 80 la
sută din întreaga su-
prafață cultivată cu
rapiță.

arzului 
desfă- 

șl în re-

★

Recoltarea 
de toamnă se 
șoară din plin
giunea Oradea. Numai 
în ultimele zile s au 
secerat aproape 800

și rapijei
de ha. Membrii gospo
dăriilor colective din 
Vaida, Sîntiimireu, Sa- 
lonta și din alte comu
ne șl sate din raionul 
Criș au terminat acea
stă lucrare. Colectiviș
tii din Vaida au obți
nut peste 3000 kg orz 
la ha. Suprafețele 
au fost recoltate se i 
sămînțează acum . 
.plante furajere.

Agerpres

ce 
în- 
cu

Contribuția științei
la dezvoltarea creșterii animalelor

Primăvara timpuriu țăranii în
tovărășiți din Slobozia Moară în- 
sămînțează cartofi pe circa 800 
de ha. Jumătate clin suprafață e 
cultivată cu cartofi pe care îi re
coltează în lunile mai și iunie. 
După recoltarea cartofilor, ei ari 
de îndată locul și pun castraveți. 
Aceștia sînt recoltați cel mai 
Irziu în septembrie. Spanacul în- 
sămînțat atunci e recoltat în no
iembrie, la începutul Iul decem
brie sau, dacă iarna e timpurie, 
primăvara devreme. Din cele 
1.400 de ha pe care le posedă 
locuitorii comunei, peste 100 de 
ha sînt cultivate de trei ori în- 
tr-un an. Dc pe restul suprafeței 
se obțin de regulă două recolte.

Practica de a scoate trei re
colte într-un an de pe același te
ren nu-i veche. Datează de 8—9 
ani. Erau în comună cîțîva care 
aveau pămînt puțin. Tot pămîn- 
tul acestora era grădina din Ju
rul casei. Faptul că o scoteau la 
capăt numai cu 30-40 de ari de 
pămînt a atras atenția. îndruma
tă de comitetul raional P.M.R. 
Răcari, organizația de partid din 
comună a studiat experiența aces
tor țărani și a popularizat-o. Ca 
să o folosească n-a fost nevoie 
de prea mult îndemn. Că doar 
care-1 omul să nu vrea să trăias
că mal bîne?

Zilele trecute l-am vizitat pe 
Ion Șerbănoiu, unul dintre prl-

mii din Slobozia Moară care și-a 
însușit metoda de a scoate mai 
multe recolte pe an de pe același 
teren.

— Nu-i obligatoriu ca 
cultură 
veți, iar a treia spanacul 
spunea el.

Și ca să mă convingă mi-a a- 
rătat o frumoasă cultură de roșii 
înflorite pe care tocmai le pră
șea. Le plantase aproape îmbobo
cite în ziua cînd a recoltat car
tofii. Printre tufele de roșii în- 
sărpînțase castraveți cu vrejul 
scurt

— Castraveții aceștia, îmi dau 
o producție la fel de mare ca șl 
ceilalți, dar ocupă teren mult mai 
puțin. In august — cel mai tîr- 
ziu la începutul lut septembrie, 
dacă timpul se va menține răco
ros — voi vinde Aprozarului ro
șiile șl castraveții și voi pune ri
dichi de lună. Apoi mă bate gîn- 
dul să pun spanac — a patra cul
tură — pe care să-1 recoltez pri
măvara. Totdeauna eu pun în pă- 
mînt sămînța de spanac încolțită. 
In două zile planta e afară...

Ion Șerbănoiu, ca de altfel toți 
țăranii muncitori din Slobozia 
Moară, sînt membri al întovărăși
rilor agricole. Acum e în curs de 
formare gospodăria colectivă. 
S-au șl strîns aproape o sută de 
cereri.

a doua
să fie” neapărat castra- 

îmi

vom 
și o 
Vom

— Venlțl la noi după ce 
forma gospodăria colectivă 
să vedeți atunci recolte, 
scoate trei recolte pe an de pe 
o suprafață mult mai mare, iar 
fiecare recoltă va fi cît cel puțin 
două din recoltele de astăzi. Ne 
trec Dîmbovița șt Ilfovățul prin 
sat și noi nu irigăm nici măcar 
un hectar. Spune șt d-ta nu-i pă
cat?

înțeleg din vorbele lui Șerbă- 
noiu că
Moară nu se mulțumesc cu efi
ciența actuală a pămîntului. Și 
întrucit socot că mai mult de trei 
recolte pe an de pe același teren 
cu greu se pot obține, țăranii din 
Slobozia Moară își propun 
prin irigații, să dubleze ș! 
tripleze fiecare recoltă.

Numărul crescînd de cereri 
care le primește comitetul de ini. 
țiativă pentru formarea gospodă
riei colective dă certitudinea că 
ceea ce își propun vor împlini. 
Devenind colectiviști, întovără- 
șlțli de astăzi vor lupta cu și mal 
multă hotărîre șl cu forța crescîn- 
dă ,pe care le-o dă gospodăria 
colectivă ca să smulgă pămîntului 
rod tot mal bogat. îndeplinind ri
na din principalele sarcini puse 
de Congresul al Ill-lea al parti
dului în fața oamenilor muncii de 
pe ogoare.

oamenii din Slobozia

ca, 
să

pe

M. CALIANU

In ziua de 20 iunie, G.A.S. Bordu- 
șani a nceput recoltatul orzului. In pri
ma zi de lucru a fost recoltat cu com
binele orzul de pe 30 de ha. Cu sece- 
rătorile fi coasele au fost recoltate in 
aceeași zi alte 40 de ha. Pînă la 28 iu
nie, gospodăria a recoltat orzul de pe 
403 ha. Recoltatul întregii suprafețe s-a 
terminat la 30 iunie. Producția medie 
de 3 000 de kg la ha întrece cu 600 de 
kg pe cea planificată.

Printre primii fruntași la recoltări s» 
numără combinării Dumitru Constantin 
si Sandu Tudor ; fiecare din ei depă
șește cantitățile planificate a fi recoltat» 
zilnic cu 4.000 de kg pe combină. Rea
lizările acestora au fost mult depășite 
de Robit Radu, care intr-una din zile 
a recoltat cu combina sa 20 de tone de 
orz. în loc de 8 cit prevedea planul.

O dată cu G.A.S. Bordușani a început 
recoltatul orzului și gospodăria de stat 
Pictroiu. G.A.S. Fetești a terminat re
coltatul orzului de toamnă numai tu 3 
zile.

I.a G.A.S. Jcgălia, Perișoru și Bără- 
ganu s-a recoltat rapița de pe 285 de 
ha. In ziua de 28 iunie gospodăriile de 
slat din raionul Fetești au început fi 
recoltatul griului- In prima zi de lucru 
la G.A.S. Fetești s-a recoltat griul de 
pe 15 ha. Producța medie la hectar 
obținută pe această suprafață depășește 
2.4'10 de kg. Printre primii fruntași la 
recoltatul griului se numără combinării 
Buda Ijn și Chirea Vasile. ' ț

C, BANCIU 
corespondent

Au confecționat 
colectoare 

pentru paie
Colectiviștii din gospodăria agri

colă colectivă „Progresul" din co
muna Făcăenl, raionul Fetești, re
giunea Constanța, ajutați de trac
toriștii brigăzilor de tractoare nr. 6 
și 7 de la S.M.T. Făcăenl, au con
fecționat d:n materiale locale 6 co. 
lectoare pentru paie. Acestea, aia. 
șate la combinele C-l, dau rezultate 
foarte bune.

Prin folosirea colectoarelor la 
combinele C-l, în timpul recolta
tului, se face o însemnată economie 
de zile-muncă, prin înlocuirea bra
țelor de muncă la adunatul paielor 
după combine șl se dă posibilitate 
tractoarelor să facă dezmiriștitul 
imediat după ce combina recoltează.

La confecționarea colectoarelor 
s-au evidențiat colectiviștii Croiloru 
Șerban, Iorgu Ghiță, Simlon Gheor. 
ghe. fierari-rotari, Cocargeanu Ale
xandru, Croitoru Marin, Oprea Do- 
bre și Chioiblș Mitache, fierari-lă- 
cătuși. S-au mal evidențiat șl tracto
riștii 
llan, 
alții.

Cățelolu Nlcolae, Purcel S e. 
Piticu Ion, Dinu D. Radu

FR1NCU CONST. .
corespondent

In raportul prezentat la cel de-al 
Ill-lea Congres al P.M.R., tovarășul 
Gheorghe Gheorghlu-De.| a arătat 
printre altele că „cercetătorii din 
domeniul zootehniei trebuie să ame
lioreze rasele de animale, să stabi
lească noi metode de creștere șl hră- 
nire a animalelor, care să ducă la 
sporirea producției de lapte, carne, 
lină, ouă și la scăderea prețului de 
cost al acestora".

Lucrătorii din Institutul de Cer
cetări Zootehnice sînt hotărîți să-și 
aducă întreaga lor contribuție la 
realizarea sarcinilor trasate trecînd, 
mal Intîi, la o largă acțiune pentru 
îmbunătățirea bazei furajere și ali
mentației animalelor. Folosind rațio
nal toate resursele furajere pe care le 
avem, încă din acest an putem spori 
mai mult indicii de producție ta di- 

. feritele specii de animale. In pri
măvara și vara aceasta, ploile abun
dente căzute au făcut ca vegetația să 
crească mai mult ca altă dată, ere- 
îndu-se astfel posibilitatea de a se 
realiza mai mult siloz ca în alți ani 
Cantitățile de ierburi care ne priso 
sesc, neputind fi toate pășunate sau 
cosite din cauza ploilor, ca și bu 
ruienile din culturi și de pe mar
ginea drumurilor, pot fi cu ușurință 
însilozale. Ele dau un silOz ieftin și 
de calitate. De asemenea legumi 
noasele, lucernă, trifoi, mazăre etc 
șl horceagurile. care din cauza pre 
clpitațlllor multe nu pot fi translor 
mate în fînuri de calitate, pot fi în 
silozate în culturi pure sau în ames
tecuri cu alte culturi.

Rezultate deosebit de bune s-ai' 
obținut șt prin însilozarea mixtă t 
porumbului în amestec cu măzări 
che, fasole verde, soia, lucernă etc 
Astfel silozul din porumb cu 20 la 
sută soia, administrat în hrana tine 
retului taurin la îngrășat, a dus la 
sporuri medii de greutate cu 8-10 
la sută mai mari față de martor și 
la economisirea a cel puțin 150 gr

Dr. VIRGIL GLIGOR
Directorul Institutului de Cercetări 

Zootehnice- București

șroturl de floarea soarelui pe cap șl 
pe zl. Prin acest amestec de porumb 
verde cu leguminoase, cantitatea de 
proteină a nutrețului însllozat, s a 
dublat și chiar triplat. O altă me
todă nouă este însilozarea porum
bului cu adaos de uree 0,5 la sută, 
prin care se realizează îmbogățirea 
silozului în proteină. Cea mai 
bună plantă de siloz rămine însă 
tot porumbul, care se însilozează 
în faza de lapte-ceară ; el se însilo
zează mai ușor și dă posibilitatea să 
se obțină cantitățile cele mai mari 
de unități nutritive la hectar. Ast
fel la o producție de 45.000 kg po
rumb însilozat se realizează cel pu 
țin 9.000 unități nutritive, kilogra
mul de siloz revenind la numai 
6-8 bani

Dacă în afară de siloz, de care 
am amintit in treacăt, noi mai asigu
răm și conveierul în mod rațional, 
practicăm sistemul culturilor duble 
triple și intercalate asigurăm prepa
rarea finului vitamlnos, . mai ales 
pentru tineretul diferitelor specii de 
animale; folosim. antibioticele, micro- 
elemeniele șl sărurile minerale în 
rațiile zilnice și.ureea pentru îngră- 
șarea rumegătoarelor, încă n am e 
puizat gama posibilităților pe care le 
avem pentru a asigura o bază fura 
■eră corespunzătoare dezvoltării nu
merice a șeptelului nostru șt sporirii 
continue a productivității lui. Să nu 
uităm de rezervele mari de masă 
verde pe care le putem obține prin 
îmbunătățirea continuă a pășunilor 
naturale șl fînețelor, domeniu în 
care am realizat încă prea puțin. A- 
vem man posibilități de a realiza 
producții mari în timp scurt, prin

curățirea pășunilor, îngrășarea șl 
folosirea lor rațională. Astfel pă
șunile naturale de deal șl de munte 
ale stațiunilor experimentale zoo
tehnice : Bonțlda, Popăuțl șl Runcu- 
Morolenl, prin aplicarea îngrășă
mintelor naturale și chimice șl .au 
dublat șl uneori triplat producția 
de masă verde la hectar. Rezultate 
asemănătoare s-au obținut și pe 
alte pășuni : Rînca din regiunea 
Craiova, Crinț regiunea Stalin, ș.a.

Folosirea rezf duri lor industriale 
ca: făina de sînge, de carne șl oase, 
sînt alte resurse insuficient folosite. 
O largă dezvoltare va lua în viitor, 
pe baza resurselor furajere exis
tente, producția Industrială a fura
jelor combinate. Acestea i 
trate la porci și păsări, au 
spor de creștere cu 13-14 
mal mare față de martor.

Cercetătorii Institutului 
sînt hotărîți să-ș! aducă întregul lor 
aport atît la popularizarea și apli
carea metodelor avansate amintite 
mai sus, cît și în direcția amelio
rării raselor noastre de animale, 
pentru a contribui în cît mal mare 
măsură la realizarea și depășirea sar 
cinilor mărețe prevăzute de Congre
sul al Ill-lea ai P.M.R. în direcția 
dezvoltării creșterii animalelor în 
următorii ani In afară de cele men
ționate, începînd încă din 1960 vom. 
depăși lucrările privind elaborarea 
de norme și rații pentru tineretul 
taurin.

O altă problemă de care ne vom 
oreocupa va fi aceea de a elabora 
în condițiile țării noastre cele mai 
economice și practice metode de 
preparare a nutrețurilor combinate 
(mineralo-vitaminice și antibiotice), 
pentru speciile și rasele noastre 
animale.

Ținînd seama de rolul macro
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Cooperativizarea agriculturii este în linii generale 
înfăptuită. Prin intermediul presei și ai radio-ulul, a- 
ceste șapte cuvinte au făcut ocolul întregii țări, au 
pătiruns laolaltă cu întreg Raportul C.C. al P.M.R. 
prezentat la Congres. în fiecare casă, au bucurat lnl 
in,le fiecărui om al muncii din patria noastră.

Cooperativizarea agriculturii este, în linii generale 
înfăptuită. Șapte cuvinte ! Dar cît de bogat e conținu 
tul pe care.l exprimă ele ! Aproape 3.000.000 de fa 
mllii, adică aproximativ 7 milioane de oameni matur 
— bărbați și femei — sînt membri ai unităților agri 
cole cooperatiste. Cîți din aceștia — oameni mai î 
vîrstă — nu au avut ca singur scop în viață să-și fac? 
rost de o bucățică de pămînt, s-o separe de ale celor 
lalți prin haturi laie ca să aibă pe deplin sentimente 
că e a lui. Numai a lui. Dar cumpărarea unei sfori d< 
pămînt era mal mult decît îi sta în puteri unui on 
nevoiaș

Partidul a cijcerit puterea politică, a smuls pămîn. 
tul din mîinlle moșierilor șl l-a dat celor care, mun. 
cindu-1 din tată în fiu, aveau dreptul să-l stăpînească. 
Pe valea Motrulut am văzut, cu peste 15 ani în urmă, 
țărani primind pămînt, l-am văzut, după alți 5—6 ani 
unindu «I pimîn'urile în gospodării colective. Le prl-

miseră plîngînd de bucurie și Le uneau cîntînd de fe
ric re. Și chiar dacă unii din cei care intrau în gospo
dării mai purtau în suflet povara unor nu prea lămu
rite îndoieli, ei luau parte la sărbătoarea colectivă cu 
convingerea că pasul făcut e bun. Doar spre pasul a- 
cesta îi îndreptase partidul și ei știau bine de acum că 
partidul lor le vrea binele, că întreaga lui luptă are 
un singur țel : fericirea celor ce muncesc.

Cooperativizarea agriculturii este, în linii generale, 
înfăptuită. Șapte cuvinte, dar cît de pline de înțeles 1 
Cuprind în ele întreaga muncă de lămurire dusă cu 
ăbdare și perseverență de către comuniști cu fiecare 
>m intrat în gospodăria colectivă ori în întovărășire. 

Cu răbdare și perseverență, comuniștii au înfăptuit o 
revoluție de mari dimensiuni în felul de a gîndi al ță
ranilor, în modul lor tradițional de muncă și dc trai.

Astăzi, peste 81 la sută din numărul familiilor ță
rănești și din suprafața arabilă a țării fac parte din 
unitățile agricole socialiste. Aceasta îndeamnă că 
relațiile de producție socialiste au devenit predomi
nante, că baza economică a socialismului a fost crea
tă. Muncitorii și țăranii strîns uniți încep acum, sub 
înțeleaptă conducere a partidului, desăvîrșirea con
strucției socialiste.

iresele 
de balotat paie

Gospodăriile agricole de stat din re
giunile Iași și Suceava posedă mari 
suprafețe cultivate cu cereale pă’.oase. 
In zilele ce urmează, ele vor începe 
din plin recoltarea. Pentru recoltare, 
gospodăriile din cele două regiuni s-au 
pregătit în măsură diferită- In timpee 
unitățile din Suceava au reparat toate 
secerătorile-legători, batozele, combi
nele autopropulsate și tractate, gospo
dăriile din regiunea iași — care, de re
gulă, încep recoltatul mai devreme — 
mai au încă maș'ni nereparate.

Există însă la unitățile din Iași și 
Suceava și un aspect comun. Din păcate, 
negativ. Nici unele, nici altele n-au re
parat toate presele de balotat paie. Pro
centul preselor reparate este de numai 
60 la sută pentru regiunea Suceava și 
de 61 la sută pentru regiunea lași.

Conducerile Trusturilor regionale 
Gostat și a'-e unităților știu din pro
prie experiență cît sînt de importante 
arăturile adînci de vară, executate ime
diat după recoltat, pentru obținerea de 
recolte mari în anul următor. De ce 
atunci au acordat atît de puțină aten
ție preselor de balotat paie cu ajutorul 
cărora ele trebuie să elibereze complet 
terenul pentru a putea îi arat?

Ni s-ar putea răspunde că îndrep
tarea tuturor eforturilor spre încheierea 
pregătirilor pentru recoltarea propriu 
zisă și treieriș este cauza rămînerii în 
urmă la repararea preselor. Recoltarea 
este, Intr-adevăr, lucrul cel mai impor
tant. Dar bunul gospodar, bucuros că 
a obținut o producție mare, nu pierde 
nici un moment din vedere nici recolta 
anului viitor pentru obținerea căreia 
se pregătește temeinic din timp. Gospo
dăriile de stat sucevene și ieșene se 
vor dovedi și ele buni gospodari dacă 
in decurs de 3—4 zile vor pune în 
stare de tuncțiune toate presele de ba
lotat paie. Eliberînd îndată după recol
tare terenul și arîndu-1 adînc, elepun 
baze solide recoltei anului 1961.

La strînsul recoltei
De îndată ce orzul a dat în pîrgă, 

colectiviștii din comuna Negureni, 
raionul Aclamași, au și prins a in
tra cu secerile în lanuri. Organizînd 
temeinic munca în brigăzi și echi
pe. întreeîndu-se la lucru, pînă la 
2'7 Iunie membrii gospodăriei au iz
butit să recolteze manual 50 de hec. 
tare din cele 60 ha cultivate cu orz, 
sltuîndu-se printre fruntașii din ra
ion la recoltat. Cu mult spor și tra
gere de inimă au muncit la_ recol. 
tatul orzului colectiviștii 
Stolan, All Veil, -

Emllian
Ion Costea și alții.
★

la gospodăria co- 
dln comuna Bră-

Zilele trecute, 
lectivă Sat Nou 
deanu, regiunea Ploești, era mare 
fierbere. Oamenii pregăteau toate 
cela necesare pentru începerea re
coltării păioaselor. Dis-de-dimineață 
combinerul Constantin Moldovoanu 
de la S.M.T. Smecnl, a și intrat cu 
combina în lanul de orz Ajutat de 
colectiviști de nădejde, ca Gheor. 
ghe Murdare, Ștefan Cățoi și Con
stantin Zamfir, el a recoltat în acea 
zi 14 hectare cu orz. Producția me
die la hectar a fost de 2.500 kg,



Să dăruiești 
din cunoștințele tale și altora

'i PE MELEAGURILE
RAIONULUI GURAHONȚ

Producția totală de cereale șl leguminoase boabe va fi tn 
de 14—16 milioane tone, adică, de aproape două ori mai mare de
alt cea din 193$, considerai a fi anul cu cea mai mare producție 
obținută de Romtnia burghezo-moșierească.

Au trecut doar citeva zile de cind 
in . strălucitoarea sală a Palatului 
Republicii o scamă de delegați la 
cel de-al treilea Congres al partidu
lui au vorbit cu mindrie îndreptă
țită despre înaltul ritm in care va 
crește productivitatea muncii in în
treaga noastră economie națională. 
Ei au sublimat sarcinile sporite ce 

■ revin și pentru ridicarea calificării 
cadrelor, cadre capabile să-fi însu
șească tehnica nouă, 
mare rol in această 
școlile profesionale 
industrie fi agricultură, care pregă
tesc in fiecare an mii de muncitori 
calificați, mii de cadre cu pregătire 
medie. Astăzi, mai mult ca oricind 
învățămîntul 
indestructibil 
ției socialiste.

înaintată. Un 
privință il an 

și tehnice din

trebuie să fie legat 
de practica construc-

(( 
li

★
Eram in curtea S.M.T.-ului Fău- 

rei. Asistam la reparațiile ultimelor 
combine fi batoze. Alături de mun
citorii virstnici lucrau fi elevi aflați

PE SCURT DE LA
CORESPONDENȚI
MEMBRII cercului agrotehnic din 

comuna Săcueni, raionul Tîrgoviște, 
pentru a-și putea desfășura activitatea 
practică de aplicare a cunoștințelor în
vățate, și-au ales în cadrul întovără
șirii din localitate trei loturi demons
trative, de cite 0,50 ha, cultivate cu 
floarea-soarelui, griu și porumb.

Pe aceste loturi demonstrative își 
desfășoară activitatea practică și elevii 
claselor a V-a și a Vl-a, de la școala 
de 7 ani din această comună. De cîteva 
zile, elevii împreună cu membrii cer
cului agrotehnic, au prășit a doua oară 
floarea-soarelui și au plivit griul.

EUSEBIUMIHAILESCU

vreme sfatul 
raionul Ne- 

cu

★
DE o bună bucată de 

popular comunal Dagîța, 
grești, regiunea lași, dimpreună 
gospodăria agricolă de stat Dagîța,
au fost înzestrate cu televizioare. Ță
ranii muncitori colectiviști și întovără- 
șiții din cele 9 sate componente ale 
comunei se string deseori in jurul tele
vizoarelor pentru a viziona spectacole 
interesante.

Cu această ocazie, directorul școlii 
de 7 ani Nicolae Rovaru și Vasile Mi- 
hăilă directorul G.A.S. Dagîța, dau ex
plicații asupra emisiunilor vizionate.

O dată cu vacanța școlară vor putea 
să vizioneze cu regularitate spectaco
le la televizor și elevii de la cele 9 
școli elementare din comună.

IOAN TRIFAN

în practica de producție. La un mo» 
merit dat a trecut pe Ungă grupul 
nostru un rutier. II conducea grav, 
cu mișcări sigure, un bâieian cu pro
fil delicat de fată. Alături de el un 
alt elev dc o șchioapă-

— „I? putea zice că ei conduc pro
priul lor rutier, imi spune cu un zirh- 
bet bun, blajin, organizatorul dc 
partid al stațiunii, iov. Spinu ion. 
Au deci de ce să fie mlndri.

Și văzind că nu-i 'înțelegeam pe 
deplin spusele imi depănă pc scurt 
toată povestea. Cind au venit elevii 
in stațiune, rutierul un I.A.B. vechi 
transformat iși trăise ultimele zile. 
Așa se părea cel puțin după spusele 
fostului rutierist. L-au văzul și ele
vii din lanca. Doi dintre ei, lonescu 
și miilea s-au înverșunat. „Rutierul 
mai poate fi folosit, tovarășe orga
nizator. Dacă ne lăsați noi il repa
răm". Și s-au ținut de cuvint. Au 
muncit cu dragoste, cu ambiție și 
in două zile „l-au pus pe picioare" 
cum se spune. De ce au făcut-o ? 
Există un singur răspuns : din dra
goste pentru meseria pe care au 
ales-o și pe care o învață cu nease
muită rivnă- Amindoi sini elevi ai 
școlii profesionale de mecanici agri
coli din lanca.

In fiecare an, după cum se arată 
și în Raportul prezentat la Congres, 
cei mai mulți elevi se înscriu in 
școlile profesionale și tehnice. A- 
cesla e un lucru deosebit de impor
tant, un succes dc proporții despre 
care mi-au vorbit cu mindrie nu
meroși profesori din școlile agricole.

Cu un an în urmă, îmi povestea 
directorul Centrului școlar agricol din 
Buzău, au reușit la examenul de ad
mitere un număr mult mai mare de 
elevi decit putea primi de obicei 
școala. Im stăruințele părinților ele
vilor 
nistei 
încă 
în felul acesta au putut fi cuprinși 
toți 
mitei 
ușor.

Nu vorbește grăiter oare acest 
fapt despre prestigiul pe care l-au 
dobindit în anii noștri școlile profe
sionale ?

Agriculturii noastre aflată in plină 
dezvoltare îi sint necesare cadre dc 
muncitori calificați. de tehnicieni
bine pregătiți, capabili să introducă 
pe scară tot mai largă metodele
înaintate agrozootehnice. La proce
sul de instruire a acestor cadre un 
aport însemnat 
producție. In 
cooperatiste, în 
tale ele. elevii 
tințe în meseria respettîvd, își însu-

■ conducerea școlii a cerut Ali- 
irului Agriculturii să-i aprobe 
trei clase pentru anul iutii. Abia

cei reușiți la examenul de ad- 
•re. examen care n-a fost de loc

il aduce practica in 
unitățile socialiste, 

stațiunile erperitnen- 
dobindfsc noi cunoș-

șese multilateral tehnica producției. 
Și cu cită mulțumire vorbesc elevii 
despre muncitorii mai virstnici care 
le împărtășesc din cunoștințele lor. 
„Am lucrat la insămințatul porum
bului inlr-ului din echipele briga
dierului Erincu. Cu acest prilej el 
ne-a explicat cum se minuieșle se
mănătoarea „Victoria", cum s-o re
glăm, să-i prevenim unele defecțiuni. 
Cind a auzit că sinlem eleve in ulti
mul an, ne-a întrebat ce anume 
vrem să mai știm. Apoi, ne-a expli
cai atît de bine fitotehnia, că avem 
impresia că ascultăm un adevărat 
profesor".

Brigadierul despre care vorbeau 
atit de elogios elevele muncește in 
gospodăria dc stat „Dunărea" și poa
te fi oricind mulțumit că a dăruit 
cit a jmlut din cunoștințele sale 
viitorilor muncitori calificați ai gos
podăriei-

La S.M.T.-Eăurei l-am cunoscut și 
pe mecanicul lăcătuș Iordache C. 
Gheorghe. Lucra împreună cu un 
elev la repararea unei batoze și toc
mai ii explica cum se face reglajul 
acesteia. L-am întrebat atunci pe 
bătrînul mecanic dacă are răbdarea 
necesară să dăruiască din cunoștin
țele sale tinerilor elevi. N-am primit 
răspunsul imediat. Iutii mi-a arun
cat o privire plină de reproș. Apoi 
mi-a povestit scurt cîteva crimpeie 
din viața lui. „Eu am furat mese
ria, căci nimeni nu-și bălea capul să 
mă învețe să-mi explice unde nu 
înțelegeam ceva. Am slugării la di
verși proprietari dc mașini, la chia
buri morari. Am dormit pe remize., 
in cîmp, pe unde am putut. Nu m-a 
întrebat nimeni dacă am mîncat sau 
dacă am unde dormi. Așa am învă
țat noi pe atunci meseria. Au fost 
de ajuns necazurile și silniciile pe 
care le-am îndurat noi. Ei — copiii 
noștri, trebuie să învețe cu adevă
rat, omenește, cu grijă părintească. 
Cîțiva din cei care au lucrat cu mi
ne in această săptămină mi-au spus 
că la școală nu li s-au făcut încă 
lecții despre batoză. Cît m-am pri
ceput le-am vorbit eu, le-am spus 
tot ce-am știut și poate că le va fo
losi la ceva.

Să dăruiești din cunoștințele tale 
și altora. Comunistul Iordache C. 
Gheorghe: brigadierul Frîncu Gh. și 
ca ei mulți alții au înțeles acest lu
cru. Si sub supravegherea și pricepe
rea lor, cu străduințele sutelor și 
miilor de profesori harnici și mo
dești se pregătesc noile promoții de 
muncitori și tehnicieni ai agricultu
rii noastre socialiste.

Vv

Înainte vreme, satelor de la poalele 
Munților Codrului li se spuneau „țara 
Sărăciei". Oamenii din satele grupate 
in jurul comunei Hălmagiu p’ccau cu 
„mîrjoagele și cociuțelc" prin toate 
regiunile țării să vindă mături de 
tufă, oale și alte produse pentru a se 
întoarce acasă cu citeva brădii de grîu 
și porumb. in partea de deal a raio
nului Gurahonț la cinci sate exista o 
școală cu un singur învățător și la 
douăzeci de sate un singur medic.

Oamenii de pe aceste locuri iși a- 
mintesc cu amărăciune de truda lor is
tovitoare pentru existență. La Monea- 
sa, Sebiș, Cil stăpineau conți și grofi 
care sugeau vlaga țăranilor și munci
torilor forestieri, transformindu-o în 
aur și cu care petreceau apoi in străi
nătate.

Dar a venit ziua de sărbătoare, ziua 
eliberării.

Țăranii, muncitorii forestieri și toți 
oamenii muncii de pe aceste locuri au 
pornit la îndemnul partidului să trans
forme „jara sărăciei" în sate bogate, 
cu școli, cămine culturale, cinemato
grafe, dispensare, cluburi, biblioteci. In 
anii noștri de aur, de transformări 
uriașe, economia raionului s-a dezvol
tat cu pași repezi in ritmul construc
ției socialiste. S-a născut combinatul 
raional „Gheorghe Dimitrov" cu ca
rieri de piatră, varnife, fabrici de că
rămizi și țiglă, ateliere de tîmplărie 
pescării și altele. Au luat o amploare 
deosebită exploatările forestiere, unde 
muncitorii lucrează în condițluni op
time. Ei nu mai 
perite cu crengi 
construit cabane 
tcare, cantine și 
timpul de răgaz 
frecventează 
cărți, reviste și ziare.

Aproape jumătate din familiile țăra
nilor muncitori au pornit pe îagășul 
agriculturii socialiste. La Buteni, 
Sebiș, Dieci, Pescari au luat ființă 
gospodării agricole colective și în ra
ion au fost înființate 46 intovărășiri 
agricole. Se obțin producții sporite de 
cereale prin introducerea regulilor

dorm în colibe acn- 
și pămint. Aici s-au 
prevăzute cu dormi- 
săli de mese. In tot 
muncitorii forestieri 

colțurile roșii dotate cu

agrotehnice pe care țăranii muncitori 
le acumulează la cercul agrotehnic de 
pe lingă căminul cultural. Întovărăși
rea agricolă „Steaua Roșie" din Sebiș 
este fruntașă pe regiune in cultura po- 
ruinbu'ui și a sfeclei de zahăr. Cu oca
zia concursului organizat in anul tre
cut de către Ministerul Agriculturii, 
această întovărășire s-a clasat pe lo
cul trei pe țară la aceste doua culturi.

Se schimbă satele, se schimbă oa
menii... La Sebiș se construiește o 
școală medie unde vor învăță fiii mun
citorilor și a țăranilor. Numai in anul 
școlar 1959—1960 peste patruzeci de 
elevi au urmat clasa a opta în școala 
medie înființată in anul trecut.

La Gurahonț a fost construit spita
lul raional. La Hălmagiu, Virfurile, 
Pleșcuța, Aimaș, Buteni, Bîrsa șl alte 
centre de comuni au fost create dis
pensare medicale dotate cu aparatura 
necesară și deservite de medici. La 
Sebiș au fost creat dispensarul T.B.C., 
la Prăjești staționarul pentru copii.

Sub conducerea partidului au fost 
create 
toate 
culturale în care iși desfășoară activi
tatea peste 200 de formațiuni artistice. 
Pe lingă acestea au fost create biblio
teci sătești care numără peste 80.000 
de volume.

Bunăstarea oamenilor muncii crește 
an de an. A luat o amploare deosebita 
comerțul de stat și cooperatist. In ra
ion funcționează zeci de magazine 
unde se desfac mărfuri de milioane de 
lei. S-a dezvoltat stațiunea balneo-cli- 
materică Moneasa unde-și petrec tim
pul liber mii de muncitori și țărani.

In multe safe și centre de comuni 
ale raionului au apărut parcuri. La 
Hălmagiu, la Booțești, la Sebiș, la 
Dezna.

Toate acestea umplu de mindrie oa
menii muncii din raionul Gurahonț. 
Ele sînt adevărate frumuseți care au 
prins viață in zilele noastre !

noi instituții de culturii. In 
satele raionului există cămine

VITALIE MUNTEANU
corespondent

Muncă de mîntuială...

★
ANUL acesta, in 

Huși vor fi ridicate 
de școli de 4 ani, 5 școli de 7 ani și 
7 anexe la școlile existente, precum și 
patru cămine culturale. La realizarea 
acestor lăcașuri de cultură participă 
prin contribuție voluntară un mare 
număr de țărani muncitori.

La multe din aceste construcții cum 
sînt școlile de 4 ani din comunele De
leni și Cîrligați, la cea de 7 ani din 
satul Gorban, lucrările sînt mult avan
sate. înaintate sint și lucrările de 
construcții ale căminelor culturale din 
Răducăneni, Moșna, Bunești și Epu- 
reni, care nu peste mult timp vor fi 
date in folosință.

AUREL CIULEI

satele raionului
13 noi construcții

★
U.R.C.C.-ul Vaslui a repartizat zilele 

acestea din fondurile cultura l-sportive 
ale cooperativelor de consum, consiliu
lui raional U.C.F.S. suma de 15.200 
lei. Cu acești bani s-au și cumpărat 
materialele și echipament sportiv, ca 
mingi de volei și fotbal, tricouri, teniși 
etc. Materialele procurate a.u și fost 
difuzate asociațiilor sportive din raion 
ținîndu-se seama de numărul de mem
bri și realizările obținute în munca 
sportivă la sate. Printre asociațiile 
sportive care au primit asemenea ma
teriale și echipament se află și cele 
din comunele Delești, Zăpodeni, Moara 
Domnească, Deleni și altele.

VICTOR VAS1LIU

LUCIAN CURSARU

o comuna 
electrificată

In 
de 
al 
de

Așa cum se arată 
Directivele celui 
al IlI-lea Congres 
partidului, planul
10 ani de electrifi
care a țării a fost în
deplinit înainte de 
termen. Reporterul 
fotograf a surprins un 
moment din acțiunea 
de electrificare în 
comuna Arcuș — 
Regiunea Autonomă 
Maghiară, unde lu
crările de instalare a 
rețelei electrice 
fost terminate în 
stea Congresului 
IlI-lea al P.M.R.

Din cînd în cînd, 
cam în două zile din 
lună, se vede trecînd 
pe ulițele comunei 
Glăvănești din raionul 
Zeletin, o fată care a. 
duce sub braț cîteva 
cărți. E tovarășa Maria 
Angheluță bibliotecara 
comunei. Discuțiile cu 
țăranii muncitori în 
casele cărora merge 
bibliotecara, ee reduc 
doar la cîteva cuvinte: 
„Uite cartea asta, pes
te două săptămînl vin 
s-o iau" — zice tova
rășa Angheluță. „Păi 
nu area mă interesea. 
ză cartea pe care mi.o 
dai dumneata, aș vrea 
alta. Trec mai pe sea
ră pe la bibliotecă 
să-mi aleg" — vine, 
de cele mai multe ori, 
răspunsul gazdei. Dar 
tot de cele mai multe 
ori, bibliotecara, care 
știe că „mai pe sea
ră" nu va fi de găsit 
la bibliotecă, îl sfătu
iește pe cititor să se 
mulțumească cu cartea 
Pe care i-a adus-o. 
„Nu te obligă nimeni 
s-o citești dacă nu te 
interesează !“.

Despre
preocupări formale în 
munca de culturaliza
re ne scrie corespon
dentul nostru Nicolae 
Horlnccanu din 
vănești. Vorbind
pre bibliotecă, tovară
șul Horlnceanu, expri- 
mînd părerea multor 
țărani muncitori din 
sat, notează în cores, 
pondența trimisă: „Căr
țile din bibliotecă stau 
împrăștiate parcă ar fi 
puse cu furca — pe

jos, pe dulapuri și pe 
scaune. Sînt pline de 
praf, cu coperți 
și foi lipsă".

Lucrurile nu 
mai bin-e nici în 
ialte sectoare ale 
cil culturale. Din 
vitatea bogată a 
găzli artistice de 
tațle a comunei

rupte

stau 
cele, 
mun- 
acti- 
bri. 
agi-
n.a

Aflam dintr-o 
scrisoare

'IIIIIIIIIIUIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIII’

asemenea

Glă- 
des.

au 
cin

ai

rămas decit amintirea. 
„Acum cinci ani bri
gada noastră a luat 
parte Ia finala pe țară 
a echipelor artistice 
de amatori unde a cîș- 
tigat premiul III. Am 
avut cinstea să prezen
tăm program artistic 
cu prilejul inaugurării 
Teatrului de Stat din 
Bîrlad.Și acum, ni
mic cu toate că în co
muna Glăvănești slnt 
mal mulți tineri <je- 
cît în oricare comu
nă din cuprinsul raio. 
nulul Zeletin, tineri cu 
înclinații artistice și 
cu dragoste pentru o 
asemenea activitate" 
— scrie cu amărăciu
ne corespondentul.

De ce lucrurile au 
ajuns la impas, aflăm 
din aceeași scrisoare a 
tovarășului Horincea. 
nu. După cît se vede 
„preocuparea" pentru 
munca de mîntuială. 
nu privește doar 
bibliotecară. Sînt
comuna Glăvănești 14

pe 
în

— Aoleu, dar firav bunic mai aveam! ! Zău că imi este rușine cu el...
Desen de N. CLAUDIU

Răspundem la înlretările
cititorilor

JULIANA POPOVICI din comuna 
Cîmpeni, repunea Cluj, întreabă dacă 
la completarea carnetului de muncă 
poale prezenta 
tip vechi.

certificatul de naștere

RĂSPUNS;
13 decembrie
labile decit actele de stare civilă tip 
R.P.R. Deci, trebuie ca prin sfatul 
popular unde domiciliați să cereți ia 
sfatul popular unde v-ați născut cer
tificatul de naștere tip R.P.R.

Incepînd cu data de 
1955 nu mai sînt va-

MIHAI D. BULIGA din comuna Ma- 
nasia, raionul Urziceni, ne scrie că 
după 3 luni de la căsătorie a divorțat. 
Din căsătorie a rezultat un copil care 
a rămas la fosta soție, care s-a recă
sătorit întreabă dacă el mai trebuie 
să plătească pensia de întreținere.

salariatul ce vrea să-și stabi- 
vccliimea în muncă, lată pro- 
ce trebuie urmat. Salariatul va 
cerere în care, printre altele, 

pentru care soli-

învățători șt profesori. 
E de prisos să mai 
spunem la ce rezultate 
bune s-ar fi ajuns 
dacă acești tovarăși ar 
depune puțină stră
duință. Dar nu. Unii 
dintre ei vin într-ade
văr. din cînd in cînd, 
la căminul cultural ca, 
de pildă tovarășil_ Da
mian Zaharia. 
Cojocaru șl alții, 
cing însă discuții 
pre cite și mai 
numai despre ce 
bute făcut pentru 
bunătățirea muncii cui. 
turale, nu discută. Și 
apoi se vaită: „N-avem 
cu cine face treabă".

Ce e de făcut pen. 
tru înviora-ea muncii 
culturale în comuna 
Glăvănești, e lesne de 
înțeles. Trebuie spus 
că luarea de măsuri 
în această direcție se 
tărăgănează de multă 
vreme. In ziarul nos
tru au mal apărut cri
tici cu privire la slă. 
biciunile muncii cul
turale din Glăvănești, 
dar lucrurile au rămas 
tot nerezolvate. Pe 
bună dreptate, cores
pondentul pretinde co
mitetului executiv al 
sfatului popular comu
nal și secției de învă- 
țămînt și cultură a sfa
tului popular raional 
să ia măsuri care să 
determine îmbunătăți
rea activității cultu
rale. Cu cît asemenea 
măsuri vor fî 
grabnic luate, cu 
va fî mai bine șl 
folositor.

RĂSPUNS: Pensia de întreținere 
este pentru propriul dvs. copil și se 
va plăti indiferent de faptul că între 
timp fosta soție s-a recăsătorit.

VICTORIA CISTEA din comuna Ti- 
tești, regiunea Pitești, a primit o moș
tenire în timpul căsătoriei și întreabă 
dacă aceasta este bun comun.

T.

Elena 
în

des, 
cite, 
tre- 
îm.

mai 
atît 
mai

M.

RĂSPUNS: Conform art. 31 din Co
dul Familiei, nu sînt bunuri comune, 
ci bunuri proprii ale fiecărui soț, bu
nurile dobîndite în timpul căsătoriei 
prin moștenire, legat sau donație. Ele 
pot fi bunuri ale ambilor soți numai 
în cazul că dispunătorul lor a prevă
zut ca ele să fie comune.

VASII.E MARDARE, tractorist la 
S.M.T. Podoleni,, regiunea Bacău, în
treabă cum să-și dovedească vechi
mea în cîmpul muncii in cazul că, 
din diferite motive, nu posedă acte 
oficiale.

RĂSPUNS : Perioadele de timp ce 
nu pot fi dovedite cu acte oficiale

pot fi reconstituite tn unități. Recon
stituirea se face de către comitetul 
sindicatului din unitatea în care lu
crează 
leases 
cedeul 
face o
va indica perioada 
cită reconstituirea vechiniei, funcția și 
salariul avut, unitatea unde a lucrat 
și va indica persoanele cu care a lu
crat șj care îl cunosc. Va indica cel 
puțin două persoane. Aceste persoane 
vor da declarații în fata organelor 
sindicale din unitatea lor. Dacă per
soanele indicate ca martori nu lu
crează sau lucrează în cooperație ele 
vor da declarațiile în fața comisiilor 
înființate pe lingă sfaturile populare 
ale raioanelor sau orașelor în care lo
cuiesc cei care dau declarații.

MIHAI PLAFON, de la gospodă
ria agricolă de stat Codlea, regiu
nea Stalin, a Obținut de la serviciul 
unde a lucrat mai înainte o adeve. 
rlnță în care, din lipsă de evidentă, 
e trecută ca dată a intrării in ser
viciu, numai anul. In cazul său, a- 
nul 1930. întreabă dacă acest act, 
fără data completă, este valabil 
pentru noul carnet de muncă.

RĂSPUNS: Dacă într-un act nu 
este trecută ziua de începere sau 
terminare a activității, fiind indica
tă numai luna, în carnetul de mun
că se va înregistra data întreagă, 
inscrlindu- e ultima zi din luna res
pectivă, la intrarea în serJciu și 
prima zi a lunii de ieșire din ser
viciu. In cazul că nici luna nu-i in. 
dicată, în carnetul de muncă se va 
trece ca dată completă ultima zi a 
anului la intrare și prima zi a a- 
nului la ieșire din serviciu. Intru- 
cît dv. prezentați un act care nu 
prevede decît anul intrării în ser- 
viciu, data se va preciza în felul 
de mai sus și va fi: 31 decembrie 
1930.

Din nou despre popularizarea
fruntașilor 

la G.A.S.
în munca

Au trecut de atunci, aproape trei
zeci de ani. Eram învățător în satul 
Șesuri din actualul raion Brad. In 
acel umil sat, mai mult ca în altă 
parte a țării, criza economică își 
înfipsese adine colții. Majoritatea 
populației din Șesuri îndura cea maî 
cruntă mizerie. Pentru cei mai mulți 
dintre el procurarea unei coaje de 
pîine sau a unui dărab de mămăligă 
era problema cea mai grea.

O parte dintre locuitorii acestui 
sat duceau muncă de rob la mina 
de aur din Gura Barza. Să străbați 
în fiecare zi, pe jos, cu lampașul în 
mină, 10—15 kilometri ca să ajungi 
de acasă la mină! Să scormonești 
8—10 ore în adîncul pămîntului, 
ghemuit într;o galerie; să lucrezi 
adesea, în apă, pînă la gît, fără 
haine de protecție, avînd drept hra
nă moare de castraveți I

Totuși, pentru mulți jjintre locui
torii din Șesuri, soartă' acestor bă 
ieși — cum li se spune minerilor prin 
partea locului, era de invidiat. Bă- 
leșil aveau măcar unde munci. Tră
iau cu speranța că la capătul săp- 
tămînii vor primi cîțiva lei pentru 
o bucată de pîine, pentru cîteva ki
lograme de făină de cucuruz, pen
tru un litru de ulei. Se bucurau de 
un mic credit 
Brad 
ritatea 
puteau bucura de „fericirea" 
ceasta. " 
loi-trei 

erau nevoiți să bată cale lungă, pe 
viscole năprasnice, cu două-trei ki
lograme de mere ori de pmne afu
mate, cu două sute de nuci, ori cu 
o legătură de lemne. (Poate că des 
pre unul dintre locuitorii satului Șe
suri e vorba în renumitul reportaj 
31 lui Geo Bogza, „Un om a trecut 
'este munți", unde e descrisă săl
băticia cu care a fost jefuit un ță
ran, venit la Roșia Montana să vîn- 
dă o... legătură de lemne).

In situația aceasta se aflau locui
torii satului Șesuri cînd am fost

la negustorii din 
sau din Crlșcîor. Majo- 

celor din Șesuri nu

Pentru 
tel,

se 
a- 
dea

țăranii din Șesuri

DE ZIUA ÎNVĂȚĂTORULUI
trlmls învățător la școala primară de 
acolo. Cu toate că erau înscriși 120 
elevi, la care ar fl trebuit să predea 
trei învățători, această școală nu 
avea decît un singur post de învăță
tor. Totuși am început munca bucu
ros. Curînd la suferința țăranilor 
s-a adăugat însă și suferința mea. 
Incepînd din luna noiembrie, a doua 
lună pe care eu o făceam ca învăță 
tor „în mod provizoriu" în satul Șe
suri, guvernul burghezo-moșieresc 
de pe acea vreme n-a mai plătit, 
timp de 8 luni, nici un fel de sala 
riu învățătorilor.

Bolnav, desculț și dezbrăcat, după 
trei luni de foame, am scris o seri 
soare acasă, arătînd situația în care 
eram și rugîndu-l pe tata să-mi tri
mită cîteva sute de lei. Peste zece 
zile, am primit o carte poștală 
„Bani n-avem. Dacă statul nu vă da 
leafă, vino acasă ! O bucată de pil 
ne și-o ceapă, două se mai găsesc 
încă pe masa noastră..."

Nu știu cum s-au petrecut lucru 
rile. Probabil că cineva a citit car 
tea poștală primită de tata. Intr-o 
dimineață de iarnă, în odaia mea a 
intrat Simion Hanăș un țăran înalt 
și voinic.

— Bună dimineața, învățătorule ' 
Cum mai trăiești ? m-a întrebat prie
tenos.

— Trăiesc bine, i-am răspuns cu 
jumătate de glas.

— Bine, da’ nu prea, a mai zis 
omul și a pus pe masă o traistă din 
care a scos o sticlă de lapte, cîteva 
ouă și o bucată de pîlne.

S-a retras după aceea spre ușă și 
a adăugat :

— E-adevărat că vrei să pleci de 
la noi, învățătorule ?

Nu l-am răspuns. Am privit sticla

cu lapte, ouăle gălbui, fierte. Am 
privit șl plinea.

— Dacă pleci dumneata, pe copiii 
noștri n-are cine să-i mai învețe.

— M-am gîndlt că, într-adevăr, 
copiii nu vor avea curînd un Învă
țător. Am tăcut însă privind 
încurcat, în păinînt.

— Te rugăm să rămîl. Om pune 
mină de la mină și te om ajuta I Ei, 
noroc bun ! a mai spus țăranul strîn- 
gîndu-mi mîna și a plecat.

Timp de aproape o jumătate de 
an, pînă am primit salariul, 
lună și jumătate 
luni și jumătate 
pozlt), am fost 
zi, rînd pe rînd, 
de altul dintre 
Dragostea pe care 
atunci Sitnion Hanăș, 
gătă, Cullță Circo, 
fon Stanei, Ionuț Stoica șl alții n-o 
voi uita niciodată. Majoritatea dintre 
ei nu știau carte, iși rupeau însă 
din bucățica de pîlne de la gură, 
pentru ca școala să nu rămînă fără 
învățător. Oamenii acelui sat orop
sit — cu 120 de copii la un singur 
învățător care se schimba în fiecare 
an — au făcut tot ce le-a stat în 
putință pentru ea învățătorul să se 
simtă bine la el și să nu le lase 
școala de Izbeliște.

Fapta lor scoate în evidență setea 
de învățătură din totdeauna a po
porului, dragostea lui fierbinte de 
cultură. In aceiași timp iese însă în 
evidență vitregia regimului burghe- 
zo-moșieresc față de școală șl învă
țători, față de tot ceea ce ajuta la 
luminarea celor exploatați. Orice 
învățător mal vtrstnic își aduce a- 
minte cu ură de răspunsul pe care 
l-a dat învățătorilor șeful guvernu
lui de pe acea vreme: „Dacă

(pe o 
în bani și pe șase 
In bonuri de im- 
hrănit, în flecare 

cînd de unul, cînd 
țăranii din Șesuri. 

mi au arătat-o 
Avram Fu- 

Niculaie Glava,

aruncați-vă-nn-avetl ce mînca, 
mare!“

învățătorilor li 
arunce în mare! 
spunea să se spînzure. In muncitorii 
care-șl cereau dreptul la viață, gu
vernele burghezo-moșierești au tras 
cu mitralierele. Clicile de jefuitori 
au făcut tot ce le-a stat in putință 
să țină poporul în întuneric, ca să-l 
poată apăsa cît mal tare.

De aceea, în timp ce pe copil nu 
avea cine să-l învețe, mii de învă
țători erau șomeri; de aceea chiar 
învățătorii care aveau post, dar nu 
voiau să se transforme în agenți 
electorali pentru partidele burghezo- 
moșierești, erau aproape muritori de 
foame ; de aceea, nu existau localuri 
de școală și alte locașuri de cultură.

Dar toate acestea sînt socotite 
acum doar un vis urît care nu se 
va mai întoarce niciodată.

Partidul și guvernul poartă deo
sebită grijă muncii de tnvățămînt și 
culturalizare a maselor.

Numărul de elevi din școlile ele
mentare a crescut de la 1.750.000 
în anul 1938—1939, la peste 
2.135.000 în 1959 — 1960; cel al 
elevilor din școlile medii de cultură 
generală s-a ridicat de la 29.000 în 
1938—1939 la 200.000 în 1959— 
1960 ; cel din școlile profesionale 
și tehnice de la 54.000 la 149.000. 
In 1938—1939, în întreaga țară 
erau 33 de facultăți cu 26.000 de 
studenți. In 1959—1960, erau 88 de 
facultăți, cu un număr de 62.000 
de studenți.

In anii 1960—1965, învățămîntul 
va căpăta o și mai mare dezvoltare. 
Se vor construi 15.000 săli de 
clasă, se vor crea noi spații de șco
larizare pentru învățămîntul supe
rior, cămine studențești cu peste

se cerea să se 
Țăranilor li se

15.000 locuri, noi așezăminte de 
cultură șl artă.

Regimul democrat popular acordă 
astăzi o înaltă prețuire învățători
lor și profesorilor de la orașe și 
sate. Pentru meritele lor, sute de 
învățători șl profesori au primit In
signa de „învățător fruntaș" și 
„Profesor fruntaș". Mii de Învăță
tori șj profesori au fost decorați cu 
ordine și medalii; mii de cadre di
dactice au obținut titlul de „învăță
tor emerit" și „Profesor emerit". 
Unii dintre ei sînt deputați în Ma
rea Adunare Națională, în sfaturile 
populare.

Situația materială a învățătorilor 
se îmbunătățește necontenit. In fle
care an, în ziua de 30 iunie, de 
„Ziua învățătorului" întregul nostru 
popor îl sărbătorește cu drag pe 
învățător pentru pasiunea cu care 
muncește în vederea educării tineri
lor vlăstare ; astăzi, învățătorul își 
are un rol bine definit în statul 
democrat-popular. Conștient de mi
siunea lui, învățătorul muncește cu 
devotament și entuziasm, pe tărî- 
mul social-cultural; ajută masele 
de oameni ai muncii să-și ridice 
nivelul cultural, ca să-și poată con
strui o viață tot mai luminoasă șl 
mal fericită. Purtînd cu mîndrie 
steagul încredințat de partid, învă
țătorii contribuie la educarea socia
listă a oamenilor muncii, se stră
duiesc să răspîndească în mase ști
ința și cultura.

învățătorii, fii credincioși ai po
porului, luptă cu abnegație pentru 
ea mărețele sarcini trasate de Con
gresul al IlI-lea al P.M.R. să fie 
duse la îndeplinire.

Pentru devotamentul și munca lor, 
învățătorii sînt îmbrățișați cu 
căldură de Întregul popor muncitor, 
care în această zl le urează noi suc
cese In eforturile lor 
viitorilor constructori 
lui și comunismului.

ȘERBAN

de educare a 
ai socialismu-

NEDELCU

La gospodăria agricolă de stat Fe
tești, mi-a atras atenția un frumos pa
nou cu chipurile a nu mai puțin de 
15 muncitori și tehnicieni. Le-am privit 
cu multă atenție și am încercat un sen
timent de regret : nu știam cine-or fi, 
deoarece sub niciuna din fotografii nu 
se indica cine anume este tovarășul 
respectiv și pentru care merite este 
popularizat.

Cu ajutorul unui rutierist am reușit 
totuși să-i identific pe cîțiva: ciobanii 
Cojan Radu și Popescu C-tin, maistrul 
de cultură Popescu C-tin din sectorul 
viticol, tractoristul Miladinovici Alexan
dru, îngrijitoarea de porcine Schiper 
Ana...

— E o lipsă a noastră, mi-a spus 
strungarul Mărăsescu Octavian, preșe
dintele sindicatului, fiindcă n-am știut 
să-l activizăm pe tov. Voicilă Mihai, 
care răspunde de munca culturală de 
masă în cadrul comitetului ca să facă 
„explicațiile" necesare fotografiilor. De 
altfel, n-am reușit să „edităm" nici 
măcar o foaie volantă,

Reparația celor 21 de combine, 2 se
lectoare, 21 greble mecanice, 4 prese 
de balotat paie și a altor utilaje nece
sare campaniei de recoltări, fusese 
terminată încă de la 3 iunie. In munca 
de reparații s-au evidențiat mulți mun
citori, dar la gazeta de perete, unde 
m-aș fi așteptat să găsesc măcar 
cîteva rînduri despre ei și pregătirile 
ce se fac în vederea bătăliei recoltării 
din acest an, am citit alte articole — 
necesare și ele, de altfel — ca, de 
pildă, „Ziua copilului"; scris de tov. 
Mărășescu Florica, secretara gospo
dăriei.

Am presupus că muncitorilor aflați 
în întrecere socialistă li se vor fi de
cernat cel puțin, așa cum se obișnu
iește, stegulețe de fruntași.

La întrebarea mea, tovarășul Mără
șescu, președintele sindicatului, m-a a- 
sigurat că gospodăria are astfel de 
stegulețe.

— Și unde sînt ?

F etești
- Iată-lcI

Intr-adevăr, 12 stegulețe de mătase 
foșie, cu ramă subțire de Iernii,'se o- 
dilmeaii pe un dujap, in biroul preșe
dintelui comitetului sindicatului...

La adunarea generală a co
lectivului de muncă. în cadrul 
care a, s-a dezbătut proiectul de 
Directive ale Congresului al 111- 
lea al partidului, numeroși piun- 
citor; și-au luat noi și pilduitoare 
angajamente. Astfel tractoristul Arse- 
nache C-tin s-a angajat să lucreze inul 
acesta 2.000 de ore cu tractorul său: 
inginerul Cîrstea D-tru„ șeful, sectoru
lui pomicol s-a angajat să întrețină in 
așa fel pomii de pe cele 200 de ha cu 
livadă nouă incit să-i facă a rodi cît 
mai devreme; mulgătorii Boitan Ma
ria, Tincu Gh. și Dimitriu Gh. să dea 
zilnic de la vacile pe care le Îngri
jesc cîte cel puțin 10—15 litri de lapte 
peste plan. etc.

Comitetul sindicatului gospodăriei 
are datoria să impulsioneze întrecerea 
socialistă, să urmărească cum sînt în
deplinite angajamentele luate de mun
citori. să-i stimuleze pe fruntași, în pri
mul rînd folosind metoda decernării 
stegnlețelor roșii de fruntași în pro
ducție, să-i popularizeze pe cei cu rea
lizări de seamă și metodele lor atit la 
panoul de onoare și gazeta de perete 
cît și prm foaia volantă și stația de 
radioamplificare. Recunoașterea des
chisă, sinceră, a lipsurilor de către 
sindicatul gospodăriei — recunoaștere 
la care am fost martori și cu' șase iuni 
în urmă cînd, de asemenea, am criti
cat într-un articol slaba preocupare 
pentru popularizarea fruntașilor — tre
buie urmată imediat de măsuri hotă- 
rite. Gospodăria agricolă de stat Fe
tești avea in trecut pierderi. Fruntașii 
în muncă au făcut din ea o unitate 
rentabilă. Ei a>u dreptul să fie popu
larizați. Metodele lor trebuie să fie în
sușite de către fiecare muncitor.

AL. RA1CU

Au electrificat 200 arii
în multe raioane ca 

Marghlta, Săcueni, 
Criș, Salonta și altele 
din regiunea Oradea 
au fost formate două 
schimburi de muncitori 
la batoze, în vederea 
desfășurării în bune

condiții a treierișului. 
De asemenea s-au a- 
menajat circa 200 de 
arii electrificate. Tot
odată pentru efectua
rea la timp a transpor
turilor de cereale, ță-

rănii muncitori din sa
tele .regiunii 
au .reparat 
peste 300 de 
șl drumuri de 
ariile de
bazele de recepție.

Oradea 
voluntar 

podețe 
acces la

treier și la



M.

Un rodnic schimb 
de experiență

Recent a avut loc la gospodă
ria colectivă ..8 Mai" din Neu
dorf raionul Lipova, un rodnic, 
schimb de experiență la care au 
participat președinții, inginerii, 
tehnicienii din toate gospodăriile 

' colective din raion.
i Tov. life Anghel, președintele 
! gospodăriei colective din Neu- 
i dorf, a prezentat în fața pârtiei- 
' panților. un referat cu titlul; „Or. 

ganizarea muncii și retribuirea 
suplimentară". Din expunerea fă. 
cută a reieșit că aplicarea retri
buirii muncii nu numai după zl- 
lele-muncă ci și după rezultatele

1 obținute în producție, constituie 
un puternic stimulent în activita.

' tea colectiviștilor. Gospodăria 
i din Neudorf a realizat în anul 
! 1959 producții medii de 2.345 
1 kg. griu la ha, 5.154 kg. porumb 
Lștiuleți 36.028 kg sfeclă de za- 
Lbăr șl 1.909 kg floarea-soarelui 
B ha.
r Participant» la consfătuire au 

mai avut posibilitatea să cunoască 
realizările frumoase obținute de 
această gospodărie _ pe loturile 
demonstrative. La grîu, de pildă, 
pe o parcelă de 5 ha s-au obținut 
in anul 1959 cîte 3.759 kg la ha; 

j la porumb, de pe 2 ha s au reali
zat cîte 9.500 kg porumb știuleți 
la ha.

In cadrul consfătuirii s-a dis
cutat pe larg și despre problema 
asigurării bazei furajere șl spori
rii producției de lapte. In acest 
scop brigadierul Ion Ardelean a 
prezentat referatul: mărirea ren
tabilității vacilor de lapte prin 
hrănirea lor cu porumb însilo
zat Referatul a arătat modul de 
pregătire a furajului murat, a- 
vantajele folosirii acestuia, cît și 
rezultatele obținute în gospodărie 

. In urma hrăniril animalelor cu 
I siloz. Dacă în anul 1957 s-a rea- 
f Uzat 1.033 litri lapte pe cap de 
I vacă furajată, în anul 1959, cînd 
rs-a însilozat de flecare vacă cîte 

3 tone de nutreț, producția de 
lapte .pe cap de vacă furajată a 
crescut la 1.978 litri. In acest 
an, pînă la sfîrșitul lunii mal, 
producția medie de lapte reali
zată pe cap de vacă furajată a 
fost de 907 litri, ceea ce arată 
că se va depăși producția de 
2.100 litri lapte pe cap de vacă 

j furajată prevăzută pe întreg 
anul 1960.

FRANCISC WILD 
corespondent

Statul nostru democrat-popular acordă o atenție deosebită și sănătății 
oamenilor muncii de la sate. Cu fiecare an, noi cadre medicale vin să 
lucreze în circumscripțiile rurale. La dispensarul din comuna Baba 
Ana. raionul Mizil, unde lucrează doctorița Liliana Cosma a venit pen

tru consult o colectivistă cu copilul.

Să cultivăm pe suprafețe cît mai mari 
plante de nutreț în miriște

Lucrările Congresului al III-lea al 
Partidului Muncitoresc Romîn au scos 
în relief ou tărie necesitatea sporirii 
în următorii ani a numărului de ani
male și a productivității lor. Îndepli
nirea sarcinilor trasate de partid cu 
privire la creșterea producției animale 
impune în primul rînd folosirea tutu
ror posibilităților care duc la sporirea 
producției de iuraje. Printre aceste po
sibilități un loc de frunte îl ocupă și 

Tabelul I

CULTURA PRODUCȚIA K6/HA FAZA DF VFGFTATIt 
LA RfCOLTARfIRIGAT N[ IRIGAT

PORUMB DIN SOIUL /CAR 54 37 IOO 19 800 F0RMARFA BOABFLOR '

PORUMB DUBIU HIBRID P10NTTR 301 35.600 18 600 /NC(PUTUI FORM BOABFL OR

50RG COMUN 47 500 16 700 INSPICARt

DL SUDAN 22 500 14 300
\FLOARLA SOARLLU! 24 800 13 900 INFtORlRl

cultivarea pe suprafețe, cît. mai maria 
diferitelor plante de nutreț în miriștea 
cerealelor de toamnă.

In țara noastră numeroase unități 
agricole de stat și cooperatiste prac
tică în fiecare an cultura plantelor in 
miriște. De multe ori însă rezultatele 
obținute sînt nesatisfăcătoare, deoa
rece nu se ține seama de specificul a- 
cestor culturi, de sortimentul de plan
te cel mai potrivit, nu se dă atenția 
cuvenită pregătirii bune a terenului, 
semănatului, aplicării îngrășămintelor, 
ș.a.m.d.

In privința sortimentului de pla.nte 
care trebuie cultivat în miriște, este 
necesar că gospodăriile să se orien
teze spre acelea care sînt mai rezis
tente la secetă, își parcurg vara în 
timp scurt fazele de vegetație cele 
mai importante și asigură cele mai 
mari producții.

Un loc important pentru cultura 
plantelor în. miriște trebuie să-l ocupe 
porumbul, soiul 1CAR-54, hibrizii tim
purii și semitimpurii, sorgul, iarba de 
Sudan și floarea-soarelui. Aceste 
plante sînt rezistente la secetă, își 
parcurg fazele de vegetație în timp de

întrecerea brigăzilor de cîmp
o tradiție veche. Rezultatele a- 
cestei întreceri sînt concretizate 
în producții mari ce le obțin an

■ de an colectiviștii din ambele 
brigăzi. Anul trecut, de pildă, 

„„ ..w—___ „______— ___ colectiviștii din brigada I-a con-
lea al P.M.R., muncind cu avînt dusă de Csipkăr Emeric au conș- 
sporit pentru îndeplinirea sarci- tatat cu satisfacție că au obținut 

la sfecla de zahăr cea mai mare 
producție medie pe gospodărie. 
Pe cele 40 de ha repartizate bri
găzii s-au obținut cîte 33.207 kg 
sfeclă de zahăr în medie ia ha 
— cu 1.607 kg mai. mult lă ha de
cît producția medie pe întreaga 
gospodărie.

Acest succes se datorește faptu
lui că terenul destinat culturii sfe
clei de zahăr a fost bine pregătit

Membrii gospodăriei colective 
„Secera și Ciocanul" din comuna 
Olari, raionul Criș, asemeni tutu
ror colectiviștilor din țară, își 
exprimă deplina lor adeziune față 
de hotărîrile Congresului al III- 

sporit pentru îndeplinirea sarci
nilor puse de partid. Colectiviștii 
se întrec în a face la timp și bine 
lucrările la diferitele plante culti
vate' în scopul dobîndirii de pro
ducții mari. In perioada ținerii 
Congresului, întrecerea a căpătat 
o intensitate sporită.

De la bun început, trebuie ară
tat că întrecerea între brigăzile 
I-a și a Il-a de cîmp din această 
gospodărie agricolă colectivă are

Cultivînd mai mult porumb pentru siloz

Vom spori producția de lapte
Deșl gospodăria noastră a luat fi

ință cu mulțl ani în urmă, sectorul 
zootehnic și în special ferma de 
vaci nu s-au dezvoltat pe măsura 
posibilităților. Noi am început să a- 
cordăm o deosebită atenție creșterii 
numărului de vaci, precum șl creș
terii productivității lor abia în ulti
ma vreme.

Dacă la începutul acestui an, fer
ma noastră de vaci număra doar 55 
de capete, la sfîrșitul anului ea va 
număr® circa 200 de capete. In a- 
cest scop, noi am și procurat prin 
cumpărare aproape 50 de capete. 
In lumina Directivelor recentului 
Congres al partidului noi am hotă
rît ca în anii viitori să dezvoltăm' 
ferma de vaci, îndeosebi prin opri
rea produșllor din prăsllă proprie.

Colectiviștii din Ciupercenii. Noi 
își dau bine 
unei puternice baze furajere este 
principala condiție pentru realizarea 
sarcinilor mari trasate de Congres. 
De aceea, în scopul obținerii de 
producții mari de lapte cu cheltuieli 
cit mai mici, noi am însămînțat în 
acest an 145 de ha cu porumb pen
tru siloz.

Insămînțarea unei mari suprafețe 
cu porumb pentru siloz nu rezolvă 
însă ea singură problema asigurării 
cantităților de furaje necesare hră- 
niril animalelor. Este necesară în a- 
celașl timp șl obținerea de producții 
mari la ha. Ca să obținem 40.000— 
45.000 de kg de porumb siloz la ha, 
noi aplicăm porumbului pentru si-

seama că asigurarea

60—80 zile și a.u, un ritm de creștere 
rapid, asigurînd totodată o cantitate 
mare de masă verde la hectar, lată mai 
jos rezultatele unei experiențe execu
tate de Catedra de Fitofehnie a Insti
tutului Agronomic București, la ferma 
didactică și experimentală Băneasa în 
anul 1959 (tabelul 1).

Semănatul a fost executat în zilele 
de 4—6 iulie, după miriștea de orz 
cu semănătoarea 2 SPC 2 și cu semă

nătoarea de păioase. Recoltatul s-a fă
cut în ziua de 22 septembrie la porumb 
și sorg și la 10 septembrie la floarea- 
soarelui și iarba de Sudan, Cu alte cu
vinte, în numai 60—8(1 zile, porumbul 
a ajuns pînă in faza de la.pte, iar sor
gul și iarba de Sudan pînă în faza de 
inspicare. Producția la hectar a aces
tor plante în condiții de irigare a 
depășit, după cum se vede, la sorg 40 
tone, iar la porumb 30 tone. De ase
menea, recoltele sînt apreciabile și în 
cazul culturilor neirigate.

Pentru reușita culturilor în miriște, 
o deosebită importanță . prezintă pre
gătirea corespunzătoare, a solului. A- 
ceasta lucrare poate fi executată în 
cele m.ai bune condiții imediat după re
coltarea culturii de bază. Pe miriștea 
destinată însămînțării, îndată după re
coltarea orzului sau griului, trebuie a- 
dunate paiele și executată arătura a- 
dîncă la 18—20 cm. sau chiar mai 
mult, dacă umiditatea solului permite^ 
In aceeași zi sau în a doua zi după 
recoltarea cerealei păioase, pămîntul 
poate fi arat în condiții bune. S-a con
statat că o întîrziere de 4—5 zile, 
duce la pierderea, unei cantități foarte

două prașile pe întreaga su- 
cultivată cu porumb pentru 
Urmează să-i mat aplicăm 
prașile. Recoltarea o vom 

faza de lapte-ceară, fază

loz aceeași agrotehnică ca și porum
bului pentru boabe. Astfel, pentru a 
asigura o dezvoltare viguroasă șl 
uniformă a plantelor, noi am și e- 
xecutat 
praf ață. 
siloz, 
încă 2 
face în 
cînd porumbul siloz conține cea mal 
mare cantitate de. unități nutritive. 
In aceeași zl cu recoltarea vom face 
șl însilozarea porumbului.

Muncind astfel noi vom reuși să 
producem în cantități mari furaje 
însilozate de calitate superioară, 
care Să ne dea putința 6ă obținem 
22'00 litri pe cap de vacă. In acest 
fel și gospodăria noastră va contri
bui la realizarea sarcinilor trasate 
de partid cu privire la creșterea ra
pidă a numărului de animale și a 
producției de lapte și carne.

CONSTANTIN PASMAC 
președintele G.A.C. ,,01ga Banele" 

din comuna Clupercenll Noi, 
regiunea Craiova

Cifre și fapte
• Prelucrînd Direc. 

tivele celui de-al III- 
lea Congres al P.M.R. 
colectiviștii din Cîn- 
dești, raionul Buhușl, 
au hotărît să sporeas
că livrările de lapte și 
carne către stat. Ei au 
hotărît bunăoară să li
vreze în plus circa 
11.000 litri lapte.

• Colectiviștii din 
Olari, regiunea Ora- 
dea, au început de cu- 
rînd secerișul orzului 
de toamnă. Ei au ob. 
ținut la această cul
tură circa 2.900 kg la 
hectar-

• Urmînd îndemnul 
partidului, colectiviștii 
din Ciorăști. raionul 
Rîmnicu Sărat, și.au 
dezvoltat multilateral 
gospodăria punînd un 
deosebit accent pe sec
torul zootehnic. Acesta 
va avea la sfîrșitul a- 
nului un efectiv de 
250 vaci cu lapte, 110 
scroafe, circa 4.000 
păsări adulte etc.

• Gospodăria colec. 
tivă din satul Bobu- 
leștl, raionul Trușești, 
regiunea Suceava, și-a 
dezvoltat mult secto- 

procu-riil zootehnic, 
rindu.șl în ultima vre
me 85 de vaci. 20 
porci, 465 oi etc., pen
tru adăpostirea cărora 
au construit un saivan 
și lucrează în prezent 
la ridicarea unui grajd 
pentru vaci cu capa
citatea de 100 de ca
pete.

• Colectiviștii din 
Seuca, raionul Tîrnă- 
veni,. și.au dezvoltat 
în acest an mult sec
torul legumicol. Ame- 
najîndu-și paturi calde 
pe o suprafață de 
2.100 m.p. ei și-au a. 
sigurat răsadurile ne
cesare plantării de le
gume 
pe 20 ha.

și zarzavaturi

luni co- 
au 

vaci 
și-au

• In ultimii ani gos- 
Sodăria colectivă din 

irăgănești.Olt, regiu
nea Pitești, s.a dez
voltat continuu. Numai 
în ultimele
lectlviștii de aici 
mărit ferma de 
cu 30 capete, 
cumpărat un autoca
mion „Steagul Roșu" 
șl un motor pentru iri
gatul grădinii, au ri
dicat noi construcții.

mari de apă și la uscarea pămîntului, 
fapt care face ca arătura să nu se 
poată executa decît' superficial. In a- 
ceșstă situație plantele semănate în 
miriște răsar tirziu și cresc încet din 
lipsă de apă.

Arătura executată în anul 1959 în 
cadrul experienței organizate de Cate
dra de Fitotehnie a Institutului Agro
nomic din București, a fost grăpată 
cu grapa legată în urma plugului ; 
apoi s-a lucrat cu p-olid.iscul perpen
dicular pe arătură, iar după polidisc 
arătura a fost din nou grăpată cu 
grapa reglabilă. In felul acesta a fost 
creat un pat germinativ bun, iar se
mințele au răsărit în cîteva zile.

Aplicarea îngrășămintelor la cultu
rile în miriște este foarte necesară. 
In tabelul 2 redăm producțiile cî- 
torva plante irigate și neirigate, pe 
fond îngrășat și neîngrășat. Rezulta
tele au fost obținute în anul 1959 la 
ferma Băneasa. a Institutului Agrono
mic București de Catedra de Fitoteh
nie.

Ca îngrășăminte au fost folosite 100 
kg azotat de amoniu și 150 kg super- 
fosfat la ha, date înainte de arătură. 
Considerăm că pentru a se obține re- 

Tabel II

CULTURA
KUOGR MASA VCRDF LA HECTAR

IRIGAT
IN DBAS Al NfiNGRASAI IN6RA5AT N/MRA5AT

PORUMB DIN SOIUL ICAR 54 37100 34 300 19 800 12 500
SORG COMUN 47 500 22 100 16 700 9700
IARBĂ DF SUDAN' 22 500 17 200 14 300 9 800
FLOARFA SOARtlU! 24 800 21 200 13 900 11.160

/

colfe mari, trebuie folosite la hectar 
cantități muit mai sporite de îngrășă
minte (peste 250 kg azotat de amoniu 
și tot atîta superfosfat).

Densitatea plantelor cultivate în mi
riște trebuie calculată în primul rînd, 
in funcție- de destinația nutrețului 
(masă verde sau siloz). Pentru masă 
verde densitatea va fi mai mare, în 

și îngrășat. Totodată brigada a a- 
sigurat cea mai mare densitate de 
plante la ha pe gospodărie, iar 
lucrările de întreținere a culturii 
au fost făcute la timpul optim și 
potrivit cerințelor agrotehnice. 
S-au efectuat trei prașile, iar pe 
o bună parte din suprafață, — a- 
colo upde a fost nevoie cîte 4 
prașile.

In schimb colectiviștii din bri
gada 11-a le-.au luat-o înainte ce
lor din brigada Ia în ce privește 
producția de porumb. Această bri
gadă condusă de Petru Rotaru a 
obținut în medie 5.267 kg porumb 
știuleți la hectar, cu 997 kg la 
ha mai mult decît brigada I-a. 
Porumbul a fost prășit de trei ori 
pe întreaga suprafață. La sfecla 
de zahăr producția medie obținută 
a fost de 28.000 kg la ha. O pro
ducție frumoasă în comparație cu 
alte gospodării, dar relativ mică 
față de producția obținută de co
lectiviștii din brigada I-a.

In cadrul întrecerii socialiste, 
membrii celor două brigăzi caută 
să învețe unii de la alții. Colecti
viștii, și mai ales cei' doi briga
dieri, se consfătuiesc adesea, își 
împărtășesc unul altuia metodele 
lor de muncă.

Anul acesta întrecerea între 
colectiviștii din cele două brigăzi 
de cîmp se desfășoară cu și mai 
multă însuflețire.

In ziua cînd i-am vizitat pe co
lectiviștii din Olari ei se între
ceau la recoltatul orzului de 
toamnă. De altfel' colectiviștii de 
aici, alături de cei din Sîntana, 
au fost primii pe regiunea Ora
dea care au început această lu
crare.

Iată cîteva fapte care vorbesc 
grăitor despre hărnicia colectiviș
tilor din Olari, despre hotărîrea 
lor de a da viață sarcinilor trasa
te de cel de-al III-lea Congres al 
Partidului Muncitoresc Romîn.

I. POPA
corespondent

♦

• Zilele trecute 
gospodăria colectivă 
din Zebil, raionul Hîr- 
jova, regiunea Cons
tanța, și-a sărbătorit 
cea de a 10-a aniver
sare. In cei 10 ani de 
activitate gospodăria 
s-a dezvoltat mult. Fon
dul de bază a ajuns în 
prezent la peste 45.000 
lei la 100 de ha. 
acești ani 
tlviștl și-au 
case 
și.au 
lă-

In
76 colec- 

construit 
noi, aproape 100 
cumpărat mobi.

• Colectiviștii din 
Vintilești, Mihai Bra- 
vu șl Tătaru, raionul 
Călmățui, regiunea Ga
lați, au dobîndit în 
acest an între 2.100— 
2.300 kg orz de toam. 
nă la ha.

• In scopul asigu
rării unei puternice 
baze furajere, colecti
viștii din Goicea Mare, 
raionul Segarcea, au 
început recoltatul și în. 
silozatul furajelor. Nu
mai în cîteva zile aici 
s-au însilozat 50 tone 
nutrejuri verzi și s-a 
cosit finul de pe circa 
100 ha.

timp ce pentru siloz, porumbul trebuie 
semănat mai rar, pentru a putea face 
știuleți și forma boabe.

Densitatea plantelor la culturile în 
miriște trebuie stabilită de fiecare gos
podărie, ținindu-se seama de condițiile 
locale de climă și sol.

La culturile în miriște trebuie folo
site cantități de semințe cu 25—30 la 
sută mai mari decît la cele semănate 
normal; de asemenea, este nevoie ca 
semănatul să . se execute mai adine. 
După semănat, terenul trebuie imediat 
tăvălugit.

Porumbul semănat cu mașina 2 
SPC 2 a răsărit foarte repede, datorită 
faptului că sămînța a fost introdusă 
în pămînt la peste 12 cm adîncime. 
Practic s-a constatat că rezultatele 
cele mai bune se obțin în. primul rînd 
la culturile semănate în miriștea de 
orz. Producții mari de nutrețuri fie 
pentru masă verde, fie pentru siloz, 
pot fi realizate tot atît de bine și în 
miriștea de griu. Ținînd seama de fap
tul că in majoritatea regiunilor țarii 
există in pămînt suficientă umezeală 
care permite lucrarea în bune condiții 
a terenului cit și buna dezvoltare a 
plantelor, recomandăm unităților agri- 

cole socialiste să semene pe suprafețe 
cît mai întinse plante de nutreț atît 
în miriștea de orz cît și în cea. de 
grîu, pentru a asigura animalelor în 
tot timpul anului furaje abundente și 
de calitate.

Ing. GH. B1LTEANU
Institutul Agronomie București

Fruntași la pregătirea 
utilajului

Pentru ca recoltarea, trelerișul și 
arăturile adînci de vară să fie termi
nate într-un timp scurt, muncitor» 
G.A.S. Laslea, raionul Sighișoara, 
au reparat din vreme și cu multă 
atenție utilajul cu care vor executa 
aceste lucrări. Intre altele, ei au 
reparat 4 secerători-legători, 2 com
bine, 2 batoze, 2 elevatoare, 11 
tractoare și 5 pluguri de tractor. 
Muncitorii au acordat o deosebită 
grijă și utilajului necesar recoltării 
furajelor și insilozăril, reparind o 
cositoare mecanică autotractată și 4 
cositori cu tracțiuni hipo, 5 greble 
mecanice șl 3 tocători de nutreț 
pentru însilozat.

In fruntea celor care s-au eviden
țiat la aceste lucrări se află mecani
cii Augustin și Gheorghe Martini, 
fierarul Mihail Wagner, strungarul 
Iulian Lazăr șl tractoristul loan 
Paal.

NICOLAE GHIDIU
corespondent

PĂȘUNEA NATURALĂ ȘI STABULATIA LIBERĂ - 
DOUĂ MARI POSIBILITĂȚI DE SPORIRE 

ȘI IEFTINIRE A PRODUCȚIEI
In 1965 populația țării noastre va 

primi prin comerțul de stat Și coope
ratist o cantitate de lapte de consum 
mai mare ca cea de anul trecut de 
4—4,5 ori. La îndeplinirea acestei 
importante prevederi a Congresului 
al II 1-lea al P.M.R., o contribuție ho- 
tărîtoare o vor aduce gospodăriile a- 
gricole de stat care, pînă în 1965, își 
vor spori numărul vacilor de lapte 
de peste cinci ori. Paralel cu spori
rea producției, gospodăriile agricole 
de stat vor reduce substanțial prețul 
de cost al laptelui. In Raportul C.C. 
al P.M.R., prezentat la Congres de 
tovarășul Gheorghe Gheorghiu-Dej, se 
prevede ca pînă în 1965 G.A.S.-urile 
să reducă prețul de cost al principa
lelor produse cu cel puțin 30 ia sută 
sub cel din 1959. între aceste pro
duse se numără, firește, și laptele.

Ca să obținem o asemenea redu
cere a prețului de cost a! laptelui, 
gospodăriile au — pe lingă extinde
rea folosirii porumbului si'oz — alte 
două mari posibilități. O primă posibi
litate constă in întreținerea vacilor 
pe pășune naturală timp de circa 
150—180 de zile pe an Ca durata de 
întreținere a animalelor pe pășuni și 
finețe să poată fi mult mărită, gos
podăriile vor lupta ca — așa cum 
cere Congresul al III-lea al partidu
lui — producția de masă verde a pă
șunilor să crească la cel puțin 10.000 
de kg la hectar. Care-s avantajele pe 
care le oferă pășunea ? Iarba verde 
a pășunii e un nutreț fraged, proas
păt, bogat în vitamine și substanțe 
nutritive ușor digestibile. Ea e con
sumată cu plăcere de animale. In a- 
numite condiții, iarba poate înlocui 
parțial și chiar total hrănirea cu furaje 
concentrate fără ca producția de lapte 
să scadă. In plus de aceasta, ani
malele ținute pe pășune, la soare, in 
aer curat, se dezvoltă bine, sint să
nătoase ; prolificitatea lor crește.

Măsuri
Din cete 4 articole de la gazeta 

de perete a gospodăriei de stat Zor- 
lenl, raionul Bîrlad. unul mi-a atras 
în mod deosebit atenția. Citez.:

„Muncitorii șl inginerii gospodă
riei noastre s-au angajat să dea 
peste plan la ha. peste 300 de kg. 
de grîu, 200 de kg. de porumb 
boabe, 200 de kg. de floarea-soarc- 
lul, 5.000 de kg. de sfeclă de 
zahăr; să depășească producția pla
nificată pe cap de animal cu 200 
litri la lapte de vacă și cu 200 
de gr. la lînă". In continuare, urma 
angajamentul mecanizatorilor : „Vom 
lupta pentru realizarea a 2.000 de 
ore funcționare pe flecare tractor șl 
utilizarea întregii capacități de lu
cru a mașinilor agricole".

Angajamente frumoase. Merită 
să se scrie despre ele. Mai cu seamă 
despre cel al mecanizatorilor...

In articolul cu pricina nu se ară
tau măsurile tehnico-organizatorice 
luate, și metodele ce se vor aplica 
în vederea realizării acestui angaja, 
ment. dar, din discuțiile avute cu 
membrii conducerii gospodăriei, am 
aflat că pentru realizarea celor 
2.000 ore de funcționare pe fiecare 
tractor, mecanizatorii s-au pregătit 
încă din iarnă. Astfel, flecare trac
torist a făcut. cu ajutorul și sub di
recta îndrumare și supraveghere a 
șefului de brigadă și a unui meca
nic de atelier, toate reparațiile la 
tractor,

, — Cunoscînd din experiența ani
lor trecu ți că de felul cum se repară 
tractorul depinde în mare măsură 
buna lui funcționare, tractoriștii 
s-au străduit să execute reparații de 
bună calitate, — mi-a spus tov. 

.Ion Mareu, directorul gospodăriei. 
• Deoarece în campania de primăvară 
tractoarele au funcționat,, ca ceasul", 

■ noi am putut să însămînțăm, în 7-9 
zile toate culturile dintr-o ’epocă. 

/Grăitor în această privință, « conti- 
‘nuat directorul, este faptul că cele

Economii prin folosirea largă a resurselor locale
In gospodăriile agricole colective 

clin comunele raionului Zlmnlcea, re
giunea București, colectiviștii se 
străduiesc să ridice construcții trai
nice și cît mai ieftine. L,a gospodă
ria colectivă „23 August" din co
mună Bragadiru, de exemplu, se 
construiește o maternitate de scroa
fe cu o capacitate de 59 de capete. 
Lucrările se fac din resurse locale

In lanul de floarea-soarelui, directorul Suridis Achile de la gospodăria 
agricolă de stat Poiana, regiunea Pitești, împreună cu maistrul de 
-cultură Ion Sandu urmăresc felul cum se dezvoltă această cultură-

Produșii obținuți de la ele sînt, la 
rîndul lor, sănătoși și viguroși.

Iarba de pășune este, în condiții 
normale de producție, un furaj foarte 
ieftin. Prețul de cost al unei uni
tăți nutritive și al unui kg de albu- 
mină digestibilă este mai mic decît 
in cazul oricărui alt furaj. Să con
siderăm egal cu o sută prețul de

Pentru 3.000 — 3.500 de 
litri de lapte pe cap de 
vaca, pentru sub un leu 

preț de cost per litru

cost a| unei unități nutritive produsă 
pe pășunea naturală. Raportat la a- 
cesta, prețul de cost al unității nu
tritive obținute din alte furaje ca
pătă valorile 186 pentru masa verde 
de perene neirigate, 193 pentru frun
zele cu colete de sfeclă de zahăr, 278 
pentru finul de perene irigat și 293 
pentru finul din perene neirigate, 271 
pentru porumbul boabe irigat și 314 
pentru cel neirigat, 414 pentru ovăzul 
boabe, 678 pentru sfecla de nutreț, 
864 pentru cartofii de toamnă, 943 
pentru soia boabe.

In ceea ce privește prețul de cost 
al unui kg de albumină digestibilă, 
raportul este — pentru marea ma
joritate a nutrețurilor — și mai fa
vorabil ierbii produsă pe pășuni șl 
finețe naturale. Un exemplu : 1 kg de 
albumină digestibilă obținut din po
rumbul boabe cultivat în sistem ne
irigat costă de peste 5 ori mai scump 
decît cel obținut din iarba pășuni
lor. Analizată prin prisma produc
tivității muncii pășunea naturală se 
dovedește, de asemenea, superioară. 
La o zi — om, pășunea as’gură în 
jur de 850 de u.n. Considerind aces-

eficace
920 de ha. destinate porumbului au 
fost semănate în numai 9 zile adică 
cu 5 zile-mai puțin decît prevedea 
planul.

Pentru ca tractoarele să poată 
lucra pe toată perioada muncilor 
agricole, pe lingă reparații de bună 
calitate o deosebită atenție trebuie 
acordată îngrijirilor tehnice. In 
acest scop în gospodăria de stat Zor- 
teni s-a organizat, înainte cte înce
perea lucrului în cîmp, școlarizarea 
tractoriștilor. Lecțiile teoretice au 
fost urmate de lucrări practice mo
del executate de mecanizatorii cei 
mai buni din gospodărie. Bunăoară, 
tractoristul Ion Rusu. care a realizat 
în 1959 peste 947 de hantri, a ară
tat celorlalți tractoriști cum execută 
el îngrijirile tehnice.

O altă măsură luată de conduce
rea gospodăriei în vederea realizării 
celor 2.000 de ore de funcționare 
cu flecare tractor este asigurarea 
schimbului doi. In campaniile de 
vară și toamnă aici vor lucra în 
schimbul doi cel puțin 50 la sută 
din numărul de tractoare existente 
în gospodărie. De asemenea în acest 
an, aici s-a extins folosirea tractoa
relor la transportul materialelor' de 
construcții, a furajelor concentrate 
(tărîțe, ștroturi) de la Bîrlad. iarna 
căratul gunoiului se va face în cea 
mai mare parte tot cu tractoarele. 
Pentru sporirea gradului de utilizare 
a tractoarelor se vor folosi pe scară 
mai largă cupluri de mașini.

Folosirea tractoarelor la diferite 
transporturi și extinderea lucrărilor 
mecanizate la întreținerea și recol
tatul culturilor va permite mecani
zatorilor din gospodăria de stat Zor- 
leni să-și îndeplinească angajamen
tul luat în cinstea celui de-al III-lea 
Congres al Partidului Muncitoresc 
Romîn, de a realiza cu fiecare trac
tor cîte 2.000 ore de funcționare.

V. CAZACU

șl prin muncă voluntară. In acest 
fel, gospodăria va economisi peste 
7.500 lei Printre colectiviștii care 
au adus o contribuție însemnată la 
această construcție se numără Cos- 
tea Gheorghe, Neagu Marin și alții.

★
Și la gospodăria colectivă „8 

Mai" din comuna Găuriciu, colecti

tea drept sută la sută, numărul uni
tăților nutritive pe care le dau cele
lalte furaje la ziua-om descrește pro
centual astfel : 71 — perenele ne
irigate pentru masă verde, 57 — po
rumb neirigat folosit ca masă verde, 
24 — cartoful, 20 — ovăzul boabe, 18 
— porumbul boabe, cultivat în sistem 
irigat și 15 — porumb boabe neirigat, 
7 — soia boabe, 4 — rădăcinoasele 
furajere.

Consfătuirea ținută recent la G.A.S. 
Șandra, regiunea Timișoara, a pus in 
evidență în mod conv’ngător că în
treținerea vacilor pe pășune are o 
eficiență economică ridicată datorită 
în primul rînd indicilor de mai sus. 
Comparînd prețul de cost al unui hi. 
de lapte muls în primele 4 luni ale 
anului cu costul unui hi de lapte ob
ținut de G.A.S. Șandra în luna mai, 
reiese clar că al doilea depășește cu 
puțin 50 la sută din costul primului. 
In mai, furajele consumate pentru 
un hi de lapte au costat 45 de lei 
față de 96 de lei cit au costat in lu
nile anterioare. De precizat că în mai, 
vacile au fost scoase la pășune în tabere 
de vară, iar în perioada ianuarie-a- 
prilîe au fost ținute în stabulație. In 
condițiile unor ciștlguri mai mari ob
ținute de mulgători și a unei munci 
mai ușoare, la costul unui hi de lapte 
salariile au adăugat 28 de lei în mai 
și 40 de lei în perioada anterioară. 
Aceasta datorită creșterii productivi
tății muncii mulgătorilor. Intr-o mă
sură asemănătoare celor două ele
mente principale de cheltuieli au scă
zut și cheltuielile care nu au o pon
dere mare in componența prețului de 
cost.

*
O bună parte din an vacile sint 

ținute in regim de stabulație. Anul 
acesta tot mai multe gospodării in
troduc sistemul stabulației libere, 
mult mai avanlajos. Principalele a- 
vantaje ale stabulației libere constau 
in economicitatea investițiilor, spo
rirea productivității muncii, reduce
rea spațiului eonstruit pe cap de ani
mal. Totodată stabulația liberă oferă 
animalelor condiții mai bune de dez
voltare. In condiții de stabulație li
beră norma de deservire poate crește, 
fără nici un consum de muncă in 
plus, de circa 4 ori, ceea ce înseamnă 
că la un grajd semideschis, de 200 de 
capete, se obține anual o economie de 
130.000 de lei. In afară de aceasta, 
potrivit valorilor de deviz, un grajd 
semideschis pentru 200 de capete cos
tă cu 120.000 de lei mai puțin decît 
un grajd obișnuit, de aceeași capa
citate. Cota de amortisment scade, 
în cazul grajdului pentru stabulație 
liberă, cu aproape 20 de iei pe cap de 
vacă.

Sintetic eficiența grajdului cu sta
bulație liberă în raport cu a grajdu
lui obișnuit ne este dată de ind cele 
de recuperare a investițiilor, de indi
cele de rentabilitate, și de coeficien
tul de eficiență. Grajdul semideschis 
are indicele de recuperare de 2 ani, 
iar grajdul obișnuit de 4,5 ani Indi- 
ci!e de rentabilitate este de 44 și, 
respectiv, 24 la sută, iar coeficientul 
de eficiență economică de 1,6 și res
pectiv 1,1. In cele 7 luni cit anima
lele sint ținute in regim de stabula
ție, beneficiul obținut de ia 200 de 
vaci este de 168.000 de lei în cazul 
grajdului semideschis și de numai 
104.400 de lei în cazul grajdului o- 
bișnuit.

Este clar că trecerea de la actualul 
regim de stabulație la regimul de 
stabulație liberă duce la o simțitoare 
reducere a prețului de cost, la creș
terea însemnată a beneficiilor gospo
dăriilor agricole de stat. Aceasta im
pune ca în lunile acestea, paralel cu 
recoltarea și celelalte munci agricole, 
gospodăriile să acorde o deosebită a- 
tenție terminării grajdurilor cu stabu
lație liberă, aflate în lucru.

Pășunea naturală și stabulația I'- 
beră sint — alături de folosirea pe 
scară tot mai mare a porumbului si
loz in hrana vacilor — căi principale 
de sporire și ieftmire a producției de 
lapte.

Ing. EUG. .IIANU 
Departamentul Gostat

viștii au amenajat prin muncă vo
luntară un eleșteu pentru pește, pe 
o suprafață de peste 7 ha. Totodată 
colectiviștii lucrează la construcția 
a două grajduri, folosind materiale 
din resurse locale și economisind ast’ 
fel peste 50.000 lei

IONEL TRIFU 
corespondent



î

Vizita lui N. S. Hrușciov 
în Austria

Ochii întregii lumi se îndreap
tă acum spre Austria, unde N. S- 
Hrușciov, președintele Consiliu
lui de Miniștri al U.R.S.S. face o 
vizită. Această vizită a fost aștep
tată cu mare dragoste de poporul 
austriac. Așa cum erată numeroa
se vești sosite din Austria, vizita 
Iui Hrușciov este considerată un 
eveniment important în viața po
porului austriac, menit să contri
buie la întărirea și mai mult a 
relațiilor de prietenie dintre cele 
două țări, relații ce constituie o 
dovadă în plus, a posibilității 
destinderii încordării în relațiile 
internaționale, a colaborării între 
state, indiferent de sistemul lor 
social.

Cu mult înainte de ziua sosirii 
lui N. S. Hrușciov în Austria, zia
rele și revistele din această țară 
au publicat numeroase articole și 
informații în legătură cu acest 
eveniment important. Astfel, zia
rul „Arbeiter Zei tun a" scria prin
tre altele : „Vrem să sperăm că 
această vizUa va inaugura o 
npuă perioadă de destindere. Des
pre ea se discută foarte mult în 
străinătate. Faptele constitute o 
realitate... Uniunea Sovietică, cel 
mai mare stat de pe continentul 
european, este o mare putere 
prietenă cu Austria, o tară cu 
care, după cum a precizat nu de 
mult ministrul de externe dr. 
Kreisky, după încheierea Tratatu
lui de Stat, relațiile noastre s-au 
îmbunătățit mereu”.

Subliniind importanța vizitei lui 
N- S. Hrușciov în Austria, ziarul 
burghez „Die Presse" scrie că gu
vernul și poporul Austriei vor 
primi pe înaltul oaspete „nu nu
mai cu amabilitate ci și cu ospi
talitate". Mai departe, ziarul sub
liniază că Austria trebuie să men
țină relații bune și prietenești cu 
U.R.S.S., că de la încheierea tra
tatului de stat — 1955 — Austria 
nu a avut nici un motiv să fie 
nemulțumită de poziția Uniunii 
Sovietice față de ea.

Mii și mii de cetățeni austriaci, 
dorind să-și arate dragostea față 
de Uniunea Sovietică și de con
ducătorul ei, N. S. Hrușciov, au

trimis scrisori ambasadei sovie
tice din Viena. Printre acestea se 
află și scrisoarea trimisă de către 
grădinarii din Viena. „Noi, prie
tenii grădinilor, care ne bucurăm 
de fiecare floare, noi care sădim 
cu dragoste fiecare copac și fie
care stufiș sîntem adine interesați 
într-o pace durabilă” scriu gră
dinarii Vienei. La rîndul lor, mun
citorii din numeroase întreprin
deri din Viena, Linz, Graz și din 
alte părți ale Austriei au adresat 
președintelui Consiliului de Miniș
tri al U.R.S.S., numeroase scrisori 
și mesaje, invitinduT să viziteze 
întreprinderile lor. „N. S. Hruș- 
ciov, — se spune într-una din a- 
ceste scrisori — reprezintă țara 
care ne-a dat tratatul de stat. Noi 
vrem să fim prieteni cu Uniunea 
Sovietică, sa facem cu ea schim
buri comerciale, culturale și de 
turiști, să ne cunoaștem mai bine, 
sa fim prieteni I”. De asemenea, 
un grup de luptători din rezisten
ță și victime ale fascismului din 
cartierul Florisdorf al orașului 
Viena, a adresat lui N. S. Hruș- 
ciov o scrisoare în care își ex
primă dragostea și bucuria de al 
vedea. „Dorim în mod sincer ca 
vizita dv. în Austria sa constituie 
un nou pas ne calea întăririi 
păcii, să se întărească și mai mult 
legaturile de prietenie dintre 
Austria și Uniunea Sovietică, ca
racterul internațional al vizitei 
dv. să contribuie, de asemenea, la 
continua destindere a încordării 
internaționale”.

Primirea caldă, prietenească, pe 
care poporul austriac o face tova
rășului Hrușciov este un rezultat 
al politicii de pace și prietenie 
bazată pe principiile coexistenței 
pașnice, dusă de Uniunea Sovie
tică. Este, în același timp, expre
sia dorinței și hotarîrii popoare
lor de a trăi în pace, de a înlă
tura pentru totdeauna războaiele 
de pe pămînt. Zi de zi, tot mai 
mare se face numărul oamenilor 
care se alătura marelui front al 
păcii, în fruntea căruia se află 
marea și invincibila Uniune So
vietică, constructoare a comunis
mului.

Tn colhozul „Demlnski" din raionul Novo-Anenskl, regiunea Stalingrad, 
tractoristul Plotr Musatov din brigada 10-a complexă cultivă porumb pe 
un lot de 87 hectare numai cu mijloace mecanizate, fără nici o 

operație manuală.

Puterile occidentale s-au demascat încă o dată
ca adversari ai dezarmăriiI ■

i 

î

DIJMA

Tn zilele noastre nu există pro
blemă internațională mal Impor
tantă șl mai urgentă ca problema 
dezarmării. Rezolvarea acestei pro
bleme, rezolvare pe care o doresc 
toate popoarele lumii, ar Izbăvi o- 
menirea de povara grea a înarmări
lor și ar asigura o pace trainică, Lu
mea ar putea trăi in pace, imensele 
resurse materiale și energii umane 
care se cheltuiesc în scopuri mili
tare ar putea fi folo ite ca omeni
rea să trăiască mai bine, flecare 
și-ar putea vedea liniștit de trebu
rile sale. Din păcate nu toți oamen i 
urmăresc acest țel. Marile monopo
luri, fabricanții de arme din țările 
capitaliste, în frunte cu cei d'n 
S.U.A., pentru care curta înarmări
lor este o adevărată mană cerească, 
fac tot ce le stă în putință pentru 
a împiedica real zarea unei. înțele
geri in problema dezarmării. Sub 
influența acestor cercuri, puterile 
occidentale au făcut încă un pas 
care arată c-t de puțin țin ele sea
ma de voința popoarelor. Delegații
le puterilor occ dentale în cadrul 
Comitetului celor zece state pentru 
dezarmare s-au situat pe o poziție 
care a împiedicat acest comitet să-și 
continue lucrările.

Uniunea Sovietică și celelalte 
țări din lagărul socialist au depus 
șl depun eforturi neobosite pentru 
a asigura omenirii o pace trainică, 
un viitor liniștit. După cum se știe, 
în septembrie anul trecut șeful gu
vernului sovietic a prezentat de la 
tribuna adunării generale a O.N.U. 
Istoricele propuneri privind dezar
marea generală și totală. Toate po
poarele lumii au salutat cu căldură 
aceste propuneri, văzînd în ele ca
lea sigură a izbăvirii omenirii de 
primejdia războiului. Adunarea Ge
nerală a Organizației Națiunilor U- 
nlte a adoptat în unanimitate rezo
luția prin care chema guvernele să 
depună toate eforturile pentru obți
nerea unei rezolvări constructive a 
problemei dezarmării generale și 
totale. Chiar și puterile occidentale 
au votat, sub presiunea opiniei pu
blice mondiale, pentru această re
zoluție. S-a hotărit ca problema de
zarmării generale și tonale să fie e- 
xaminată în cadrul Comitetului ce
lor IO slate pentru dezarmare, creat 
special în acest scop.

Din primele zile ale lucrărilor 
Comitetului, țările socialiste partici
pante, între care și țara noastră, au 
depus eforturi perseverente pentru 
a asigura succesul tratativelor, ve
nind cu propuneri practice și cons
tructive. Cum au procedat puterile 
occidentale? Reprezentanții lor s-au 
situat pe poziția ocolirii discutării 
măsurilor concrete de înfăptuire a 
dezarmării, mărginindu-se la discu. 
ții sterpe despre un control fără 
dezarmare. S-a văzut că puterile 
occidentale doreau, de fapt, stabili
rea de măsuri menite să consfin
țească spionajul militar. Ele au îm
pins astfel discuțiile pe un teren pe 
care nu se puteau obține progrese.

Pentru a scoate tratativele din 
impas, Uniunea Sovietică, de acord 
cu celelalte țări socialiste partici
pante la Geneva, a prezentat la 2 
iunie noi propuneri care dezvoltă și 
întregesc propunerile sale 
în septembrie anul trecut. In 
ța realizării grabnice a unul 
de dezarmare generală și 
noile propuneri sovietice au
seama de o serie de considerente 
importante exprimate de puterile 
occidentale.

Și de astă-dată însă puterile occi
dentale au continuat să folosească 
tactica discuțiilor inutile, goale, do-

vedind că în fapt nu doresc nici un 
fel de măsuri de dezarmare. Ele 
au început, atunci cînd Uniunea So
vietică a venit în întlmplnarea po
ziției lor, să renunțe la propriile 
lor propuneri. A fost de ajuns, 
pildă, ca Uniunea Sov etică șă 
declare de acord ca dezarmarea să 
înceapă cu distrugerea, mijloacelor 
de transport a armei nucleare la 
țintă — așa cum sugerase delega
tul francez — pentru ca. puterile oc
cidentale să dea înapoi. Pc măsură 
ce s-au desfășurat tratativele de la 
Geneva a devenit tot mai I mpede 
că puterile occidentale nu doresc să 
ducă tratative ser'oase cu privire la 
dezarmare, cî caută să folo eascl 
negocierile asupri acestei probleme 
ci pe un paravan li adăpostul că
ruia să continue pregătirile pentru 
război. O serie de fapte <onf rmă 
d’n nl n acest lucru. La 15 iunie, 
de pildă, în timp ce la Geneva re 
duceau tratative în problema dezar
mării, senatul american a aprobat 
noul buget militar al S.U.A. care 
este cu aproape 2 m;l arde de do
lari mai mare decît cel votat de Ca
mera Reprezentanților și 
1.250.000.000 dolari mai maro de
cît suma cerută de Eisenhower.

Faptul acesta, alături de multe 
altele, demonstrează că puterile oc
cidentale au căutat să folosească 
conferința pentru dezarmare pen
tru ași camufla acțiunile lor agre
sive și a înșela buna credință a po
poarelor. Se înțelege că Uniunea So
vietică 
puteau 
Țările 
vor să 
dare de înșelare a popoarelor. Ele 
au luat hotărirea de a nu mai par
ticipa la ședințele Comitetului celor 
zece state pentru dezarmare. In me
sajele pe care N.S. Hrușciov, preșe
dintele Consiliului de Miniștri al 
U.R.S.S., le-a adresat la 27 iunie 
șefilor guvernelor celor 5 țări occi
dentale reprezentante în comitet se 
spune că guvernul sovietic, exami- 
nînd situația creată în Comitetul de 
dezarmare, a ajuns la concluzia că 
puterile occ'dentale, judecind după 
poziția reprezentanților lor la Gene
va, nu doresc să ducă tratative se
rioase în problema dezarmării. Ele

de 
se

cu

șl celelalte țări socialiste nu 
tolera o asemenea situație, 

socialiste n-au fost și nu 
fie părtașe la acțiunile mur-

se strădu’e -c să creeze doar aparen 
ța unor tratative șl să înșele a tfel 
popoarele care doresc sincer ca pro
blema dezarmării să fio soluționată. 
In mesaj se arată că, dat fiind a- 
ceastă situație, guvernul U.R.S.S., 
își întrerupe partictoarei la ședin
țele comitetului celor zece. Țara 
noastră, alături de celelalte țări so
cialiste part'cipante li Comitetul 
celor zece state pentru dezarmare, 
a împărtășit întrutotul punctul de 
vedere al guvernului sovietic. Toto
dată țâr le soc'aliste au luat hotărî- 
ria de a prezenta problema dezarmă
rii discuțiilor sesiunii următoare a 
adunăr i, generale a O.N.U.

Acțiunea întreprln-ă de' țările so
cialiste dezvăluie-cu- putere în-fața 
întregii lumi pe adversarii dezarmă- 
r l și destinderii, demască manevre
le ne care le folosesc cercurile im
perialiste pentru înșelarea popoare
lor si cheamă lă ascuțirea vigilen
ței. Mai mult ca orlcînd se cere as
tăzi ca toți cei cărora le este dragă 
cauza păcii să-și întețească lupta 
pentru înfăptuirea dezarmării gene
rale șl totale, pentru eliminarea răz
boaielor din viața soc etățil.

Zilele trecute, guvernul sovietic 
a adresat guvernelor tuturor țărilor 
o notă în problema dezarmării. De- 
mascînd practicile necinstite folosite 
de puterile occidentale în cadrul 
tratativelor din Comitetul celor zece 
state, nota subliniază în același timp 
că Uniunea Sovietică a fost și ră- 
mine o adeptă consecventă a trata
tivelor dintre state în problema de
zarmării, ea este gata șl pe viitor 
să participe la tratative care să con
tribuie la o examinare rodnică a 
problemei dezarmării. Guvernul 
U.R.S.S. nu-șl va slăbi eforturile de
puse pentru a contribui la încetarea 
cursei înarmărilor șl pentru a Izbăvi 
pentru totdeauna omenirea de ame
nințarea războaielor distrugătoare.

In notă se exprimă speranța că 
discutarea problemei dezarmării în 
cadrul sesiunii ordinare a Adunării 
Generale a O.N.U. va contribui ca 
această idee nobilă să fie în sfîrșlt 
tradusă în acțiuni concrete. E o spe
ranță care core-punde pe deplin do
rinței și speranțelor tuturor popoa
relor.
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Un reușit schimb de experiență
De curind a avut loc la București, 

consfătuirea internațională tehnico- 
științifică cu privire la valorificarea 
terenurilor în pantă prin cultura viței 
de vie, pe baza planului de lucru al 
Comitetului de coordonare a cercetă
rilor științifice in agricultură și silvi
cultură.

La consfătuire au participat dele
gați de înaltă competență din Repu- 
blica Populară Bulgaria, Republica 
Populară Chineză, Republica Ceho
slovacă, Republica Populară Romînă, 
Republica Populară Ungară și Uniu
nea Sovietică, precum și reprezentanți 
ai secretariatului Comisiei Perma
nente C.A.E.R. pentru agricultură și 
silvicultură. Totodată, la lucrările con
sfătuirii au fost invitați oameni de 
știință și specialiști din patria noas
tră.

In cadrul consfătuirii au fost pre
zentate 23 referate privind importanța 
economică a valorificării terenurilor în 
pantă prin cultura viței de vie, orga
nizarea teritoriului, aplicarea măsuri
lor agrotehnice corespunzătoare, me
canizarea amenajării teraselor, între
ținerea solului și a plantațiilor pe 
pante.

Un interes deosebit a prezentat pen
tru participanții la consfătuire vizita
rea unor lucrări de amenajare a pan
telor care se execută la unele stațiuni 
experimentale, gospodării agricole de 
stat, centre de combatere a eroziunii 
din regiunile Constanța, Pitești și 
P.oești.

In recomandările consfătuirii se a- 
rată că „Datorită transformării socia
liste a agriculturii, in țările lagăru
lui socialist au fost create condiții 
pentru folosirea rațională a fondului 
funciar și desfășurarea iucrărilor de 
oprire a proceselor de 
solului prin eroziune".

Pe baza rezultatelor 
vizitei de documentații 
loc și a numeroaselor

1NG. O. FENEȘAN
Secretarul Comisiei permanente 
R.P.R. de colaborare economică 
și tehnico-științifică în dome
niul agriculturii și silviculturii 

de pe lingă C.AE.R.

distrugere a

prezentate, a 
care a avut 
discuții între 

delegații la consfătuire au fost elabo
rate unele concluzii care prezintă inte
res pentru lucrătorii din agricultura 
țării noastre.

In legătură cu alegerea terenului 
se face recomandarea de mare însem
nătate ca valorificarea versanților prin

cultura vițel de vie să se facă in mod 
armonios cu întocmirea planului gene
ral de dezvoltare și folosire a întregu
lui teritoriu al gospodăriei respective. 
Extinderea viilor pe versanți — se a- 
rată în recomandări — trebuie făcută 
în primul rind pe terenurile supuse 
eroziunii, potrivite culturii viței de 
vie. Versanții cu o înclinare de la 
5—12° pot ti valorificați prin ampla
sarea plantațiilor prin contur și prin 
aplicarea unor măsuri agrotehnice și 
de reținere a scurgerilor de apă; ver- 
sanții cu o încJnare de la 12—25° 
trebuie terasați, iar folosirea celor cu 
o înclinare de peste 25° se poate face, 
cel mai potrivit, după natura condiții
lor locale, prin plantații forestiere, 
pomi fructiferi — în multe cazuri prin 
cultura nucului — sau prin finețe.

La alegerea terenului și organizarea 
viilor pe versanți trebuie avute in ve
dere condiții.e naturale (climat, re
lief, sol, elemente de hidrologie etc.) 
și economice: sarcinile planului de 
s.at. in funcție de ele se întocmește 
planul de organizare a teritoriului, se 
stabilește componența soiurilor, masu
rile agrotehnice etc.

Proiectarea și executarea lucrărilor 
de valorificare a versanților trebuie să 
prevadă folosirea la maximum a tere
nului, protejarea solurilor de eroziune, 
posibilitatea introducerii maxime a 
mecanizării, crearea ce.or mai favora
bile condiții pentru cultivarea viței de 
vie, obținerea unei producții de cali
tate cit mai bună și efectuarea cît mai 
lesnicioasă a transporturilor.

Pe drept cuvînt, consfătuirea a a- 
preciat că agrotehnica viticolă 
pante are o importanță deosebită. în 
această privință s-a considerat că e 
util să se tindă spre o plantare mai 
deasă, ținîndu-se seama de posibilita
tea folosirii mijloacelor mecanizate și

P'

de formele de conducere a viței de 
vie.

Ingrășămintele trebuie aplicate în 
norme mai mari decît cele obișnuite și 
cind se oferă posibilitatea, să se folo
sească îngrășăminte verzi. Atunci cînd 
se vorbește de plantațiile noi, nu se 
poate pierde din vedere și faptul că 
există suprafețe de vii vechi care au 
fost plantate pe pante, în multe ca
zuri fără a se ține seama de necesita
tea aplicării măsurilor de combatere a 
eroziunii solului.

Asemenea plantații vechi, în toate 
cazurile cînd se prezintă posibilitatea, 
trebuie reamenajate prin organizarea 
teritoriului, crearea unei rețele cores
punzătoare de drumuri, modificarea 
direcției rîndurilor, avîndu-se în ve
dere aplicarea măsurilor antierozionale 
și folosirea mijloacelor de mecanizare.

Ținînd seama că în acțiunea de va
lorificare a versanților prin cultura vi
ței de vie există încă destule probleme 
insuficient precizate, consfătuirea a 
recomandat o serie de măsuri privind 
intensificarea cercetărilor științifice și 
lărgirea colaborării intre oamenii de 
știință. Aceste măsuri se referă mai 
ales la elaborarea principalelor pro
cedee agrotehnice (fertilizarea solului, 
stabilirea suprafeței de nutriție opti
mă, alegerea sortimentului și portal- 
toaielor, conducerea viței de vie, folo
sirea irigației etc.), mecanizarea lu
crărilor pe terase care să asigure men
ținerea stratului fertil al soiului pe 
toată suprafața platformei, precum și 
întreținerea solului și a plantațiilor, 
stabilirea lucrărilor și măsurilor antie
rozionale cele mai poirivite etc.

In studierea acestor probleme pre
zintă mare interes elaborarea ului 
program care să facă posibilă reuni
rea eforturilor instituțiilor de cercetări 
științifice^ care lucrează în domeniul 
valorificării versanților și stabilirea 
unor principii metodice de bază uni
tare. t

Discuțiile! ample și vii care au avut 
loc pe marginea referatelor și cu oca
zia vizitării unor lucrări pe teren au 
completat irt mare măsură recoman
dările adoptate. Consfătuirea care a 
avut loc, s-a .dovedit a fi deosebit de 
utilă. I
------------------- i---------------------------- -------

In Franța, conform legilor în vi
goare asupra raporturilor dintre pro
prietari ți dijmași, aceștia din urmă 
sînt lăsați la cheremul deținătorilor 
de pămînturi. Proprietarul pămîn- 
tului arabil (moșier sau societate a- 
gricolă) dă pămîntul cu arendă ță
ranilor cu pămînt puțin, la prețuri 
foarte mari. Adesea, aceștia nu pot 
să plătească arenda, fiind loviți fie 
de secetă, fie de scăderea prețurilor 
la cereale, scădere organizată de 
speculanți. Ceva mai mult. Nemulțu
miți cu cit storc de pe spinarea ță
ranilor, moșierii, prin deputății lor, 
au reușit si impună lă 7, iqnuarie 
1959 un decret a cărui aplicare mă
rește de 3 ori prețul arendci.

— De peste 20 de ani muncesc a- 
ceste ogoare. Face(i mare păcat.

— Bine, s-a prefăcut înmuiat pro
prietarul. In locul griului care tre
buie să-l dai în plus, primesc carne 
de vită.

— De unde carne ?...
— Nu-mi pasă. Legea-i lege, a în

cheiat proprietarul fi i-a întors spa
tele.

LEGILE BURGHEZIEI

ȘI PIELEA DE PE OS
dinIată-l pe fermierul Joncour 

comuna La hlartijre, o așezare mică 
din Finisterul de Nord. Încă dina
inte de 1939 Joncour ă'arendat uri' 
mic număr de hectare pe care le 
cultiva cu- ajutorul familiei sale. 
Pentru folosirea pămlntului arendat, 
el era obligat să plătească moșieru
lui 3-850 kg de griu, indiferent da
că recolta era slabă sau bună. As.’a 
în afară de alte „mărunte" obligații.

In 1949, proprietarului i s-a părut 
că dijma e totuși prea mică și a 
majorat-o cu 50 la sută. Joncour a 
înghițit în sec și s-a executat. Nu 
avea încotro. Dacă vroia să nu por
nească în pribegie sau după cerșit 
cu familia lui, trebuia să plătească 
arenda cerută de proprietar.

Dar pofta vine mîncînd, spune un 
vechi proverb. îndată după legife
rarea decretului din 7 ianuarie 1959, 
proprietarul i-a urcat iarăși dijma 
cu 50 la sută. Joncour a încercat să 
protesteze, dar proprietarul i-a rete
zat-o :

— Dacă nu ești tn stare să plă
tești, pleacă. In locul tău am alți 
zece care doresc să muncească acest 
pămînt.

— Gindiți-vă că această nouă ur
care a dijmei mă ruinează, s-a rugat 
omul.

— N-am ce-ți face, a răspuns ne
înduplecat proprietarul.

Joncour nu s-a lăsat. Sa adresat 
tribunalului, arălind că în decursul 
anilor dijma i s-a mărit cu 340 la 
sută. A ajuns pină la Curtea de 
Apel din Rennes. In baza aceluiași 
decret din 7 ianuarie 1959 Curtea a 
dat insă dreptate proprietarului. La 
14 martie 1959, a hotărit scoaterea 
în vinzare a întregii averi a țăra
nului.

SOLIDARITATE

Vînzarea , fusese hotărîtă pentru ■ 
30 mai a.c. Dar iată că înainte ca ; 
notarul, perceptorul și jandarmii să j 
poată trece la executarea necinstitei 
sentințe, sute de țărani au venit să-l • 
apere pe Joncour, să protesteze im- i 
potriva ticăloasei sentințe. ;

hi fața acestei situații;- comuni- • 
cindu-se forurilor superioare situația • 
gravă de la fața locului, s-a ordo- • 
nat suspendarea execuției, rămînînd 
să se ia o hotărire definitivă de 
către un alt for judecătoresc. Dar 
țăranii francezi sînt hotărîți să îm
piedice acțiunea de jaf a hrăpăre- 
ț'dor proprietari de terenuri. Și cu 
atit mai dirji sînt țăranii, cu cit știu 
că deși la 12 mai a c. deputății co
muniști Waldeck Rochet și Pierre 
Villon au depus o cerere tn Parla
ment pentru desființarea decretului 
din 7 ianuarie 1959, guvernul fran
cez a respins-o. Sub conducerea 
Partidului Comunist Francez și spri
jiniți de către muncitori, țăranii din 
Franța vor lupta mai departe pentru 
apărarea intereselor lor.
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Noi terenuri Je sport
în raionu l Liești

Printre acțiunile mai însemnate în
treprinse de asociațiile sportive sătești, 
putem vorbi de amenajarea de noi baze 
sportive, unde tinerii și tinerele de la

sate vor putea desfășura o activitate 
mai intensă. Astfel, tov. St.-Tofan, pre
ședintele Consiliului regional U.C.F.S. 
Galați ne-a scris că ‘ intr-o serie de 

din raionul Liești, numeroși 
acum la

Contribuția științei la dezvoltarea 
creșterii animalelor

(Urmare din pas- 1) Iepuri de casă

în legătură cu 
pentru sezonul 
la concluzia că

tau-

comune 
țărani muncitori participă 
construirea unor stadioane comunale. 
De pildă, în comuna Măicănești, ță
ranii muncitori au depus mai multe 
ore de muncă voluntară la amenaja
rea noului stadion, care va avea o 
tribună cu 500 de locuri, un teren de 
fotbal, pistă pentru alergări, gropi 
pentru sărituri, precum și vestiare 
pentru echiparea sportivilor.

Și muncitorii de la SMT. Nănești, 
ca șl cei de la G.A.S. Ivești, lucrea
ză acum la amenajarea unor baze 
sportive simple, care vor avea tribune 
cu 600 și respectiv 400 de locuri.

flux continuu. In care scop s-au stu
diat șl avizat o serie de proiecte de 
adăposturi, care vor fi construite 
șl experimentate începînd din acest 
an, atit în stațiunile experimentale 
zootehnice ale Institutului de Cer
cetări Zootehnice cît șl în unitățile 
agricole de stat.

Vom conținua de asemenea cer
cetările privind economia creșterii 
animalelor pentru ca prlntr-o justă 
îmbinare a sectorului vegetal 
sectorul creșterii animalelor, 
voltind cele mal rentabile 
vegetale șl cele 
specii și rase de animale,' în condi
țiile pedoclimatice ale diferitelor 
zone naturale, să ajungem la pro- 
duse de origină animală la cel mai 
scăzut preț de cost, aslgurîndu-se 
astfel o cît mai mare rentabilitate 
în unitățile agricole socialiste.

★
Am arătat doar citeva din preo

cupările noastre de azi șl de viitor. 
Cercetătorii șl toți lucrătorii Insti
tutului de Cercetări Zootehnice, 
conștlențl de menirea lor șl însu
flețiți de programul grandios trasat 
de cel de-al III-lea Congres al parti
dului, se vor strădui să găsească 
oele mai noi șl mal eficiente metode 
pentru a contribui în cît mal scurt 
timp la sporirea numerică a șeptelu- 
lul șl la ridicarea productivității Iul.

raselor de păsări șl 
din țara noastră.

Cercetările făcute 
pregătirea păsărilor 
de Incubație, au dus
administrarea în hrană a nutrețuri
lor vitaminoase în perioada de re
producție, sporește fecunditatea șl 
ecloziunea ouălor în medie cu 10 
la sută.

Legate de noua orientare în creș
terea cabalinelor, cercetările vizează 
formarea unor tipuri de cal semi
grei necesari agriculturii socialiste. 
Produși! rezultați din încrucișarea 
armăsarilor ardenezi cu iepele lo
cale sau trăpașe sînt foarte apre- 
cla-ți pentru însușirile lor econo
mice : putere mare de muncă, re
zistență șl adaptabilitate la condi
țiile locale.

Țlnînd seama de Importanța care 
trebuie acordată animalelor 
deosebită valoare zootehnică 
stațiunile experimentale ale 
tutultii de Cercetări Zootehnice, din
tre care multe dețin recorduri pe 
țară, vom extinde acțiunea de în- 
sămînțărl artificiale, folosind sper
ma de la cel mai buni reproducători 
din aceste stațiuni. Menționăm că 
în 1960, numai cu sperma recoltată 
de la berbecii recordlștl, vor fi însă- 
mînțate peste 150.000 de ol șl cu 
cea de la taurii de mare valoare zoo
tehnică peste 2.000 vaci. Tot în pro
blema însămînțărllor artificiale au 
fost obținute rezultate pozitive în ce 
privește congelarea spermei, inițiin- 
du-se o metodă de stabilire a capa
cității de congelare, care diferă de 
altfel de la un reproducător la altul. 
Aceasta va permite congelarea mal 
îndelungată a spermei, ceea ce duce

microelementelor, vom continua 
studiul acestora pentru a vedea in
fluența lor în creșterea șl dezvol
tarea organismului diferitelor cate
gorii de animale. Calciul mai ales 
de care țara noastră dispune în can
tități uriașe, trebuie folosit pe scară 
mult mai largă ca pînă acum în 
hrana animalelor.

De asemenea se vor continua lu
crările pentru perfecționarea tauri
nelor roșii de lapte din sud-estul 
țării, sțudilndu-se totodată aclimati
zarea noilor râse importate în țara 
noastră. In cadrul lucrărilor de 
perfecționare a raselor de
rine, la bălțata romînească s-au 
obținut producții medii de peste 
4.400 1 lapte. Vaca Dumbrava 53
de la Stațiunea I.C.Z, Slobozia la a 
6-a lactație a dat peste 10.000 1 
lapte standard, cu 3,5 la sută gră
sime, în 305 zile de lactație.

In continuare, vom urmări 
carea procentului de grăsime 
laptele de vacă 
diferențiată șl 
unor rase de la

, In problema
lor de porcine șl' crearea de tipuri 
noi, se vor încheia lucrările privind 
perfecționarea porcului Alb de Ba
nat șl se va trece la consolidarea 
noului tip de porc de carne, format 
prin încrucișarea Marelui 
(Cornwall) cu Marele Alb. In 
lași timp, se continuă lucrările 
vind acțiunea amelioratoare a 
cuiul Landrace, asupra unor 
de porcine din țara noastră șl 
ales asupra Marelui Alb. Metișii din 
prima generație de încrucișare Lan- la mai buna ei folosire. De asemenea 

pentru a veni în ajutorul practicii, 
cercetările întreprinse în acest an au 
dus la elaborarea unei noi metode 
pentru diagnosticul timpuriu al ges
tație!.

In afară de cele arătate, în mun
ca noastră de viitor ne vom spori 
eforturile pentru a dezvolta mai 
mult cercetările de genetică, de fi
ziologie animală și biochimie.

Tot în cadrul preocupărilor de 
cercetare ale Institutului, mențio
năm șl sistemul de creștere al tau
rinelor în stabulație liberă și 
creșterii șl îngrășării porcilor,

rldl- 
dln 

printr-o alimentație 
prin încrucișarea 

noi cu rasa Jersey, 
perfecționării rase-
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Duminică a avut loc în raionul 

Brănești un interesant concurs de ori
entare turistică, și care a fost organi
zat de Consiliul regional U.C.F.S.- 
București. Aici au participat 8 echipe 
din raioanele Brănești, Slobozia, Ale
xandria, Călărași și Videle.

Deși concursul s-a desfășurat pe un 
timp nefarovabil — a plouat — și 
terenpl a fost complet desfundat, 
participanții au dat dovadă de’multă 
voință și dtrzenie, reușind să pari 
curgă tot traseul în timpul prevăzut 
de regulament.

Producători,

drace x Marele Alb„ au o dezvol
tare cu 18-20 la sută mal bună de- 
cît produși! din rasa Marele Alb.

In problema ovinelor, se continuă 
lucrările de perfecționare a merino- 
sului de Palas șl acțiunea lui ame- 
lloratoare asupra ovinelor. De ase
menea se continuă lucrările de for
mare de noi tipuri de ovine pentru 
lină fină șl carne.

Intre preocupările de cercetare în 
avlcultură, menționăm pe cele pri
vind producerea hibrizilor Indus
triali și lucrările de ameliorare a

Tunde|i oile la termenul fixat de sfatul popular.
Fiți primii la predarea lînei din cote și contiacte 

către centrele de colectare D.C.A.
Predînd lină de bună calitate obfinefi prejuri 

avantajoase, mărindu-vă venitul gospodăriei voa
stre. Odată cu predarea cotelor, valorificați priso
sul de lină, predîndu-l la centrele de colectare 
D.C.A. care vă plătesc pre[uri de achiziții.

Centrele de colectare D.C.A. funcționează in co
munele și la termenele fixate prin decizia sfatului 
popular.
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